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Osnovna zna~ilnost prvega polletja
leto{njega leta, kar je tokrat glavna
tema, je, da smo kljub izklopu elek-
trolize B in zmanj{anju proizvodnje za
okrog 35.000 ton primarnega alumini-
ja ohranili uspe{no poslovanje. Ob
tem sicer ni pre{ernega zadovoljstva,
kot pravi ~lan Uprave mag. Franc Vi-
senjak, vendar smo lahko zadovoljni z
ozirom na okoli{~ine, ki so povezane s
tehnologijo pretaljevanja, fiksnimi
stro{ki, investicijami, nabavnimi in
prodajnimi cenami, razmerjem med
dolarjem in evrom. 

Prilagamo podrobne podatke o ener-
gijski bilanci Taluma, iz katere je raz-
vidno, da je poraba elektri~ne energije
pri~akovano bistveno manj{a kot v
istem obdobju lani, in sicer za skoraj
200 mio kWh. Poraba zemeljskega
plina se je skladno s koli~ino pretalje-
vanja odpadnega aluminija pove~ala.
Iz elektrolize C – oznako C bi po~asi
lahko za~eli opu{~ati – spet poro~ajo
o zelo dobrem rezultatu glede porabe
energije. [e vedno smo namre~ prvi
na svetu v na{i kategoriji. Anode pa se
uspe{no preusmerjajo na zunanji trg,
saj izva`amo `e okrog 20.000 ton pe-
~enih anod.

Livarne in predelava krepko ~utijo iz-
gubo stare elektrolize, vendar na{i
iznajdljivi strokovnjaki in izku{eni de-

lavci i{~ejo prave poti za naprej. Vsi
poudarjajo svoje razvojne in investicij-
ske dose`ke, kar je {e posebej po-
membno pri rondelicah in ulitkih.

Morda smo najmanj seznanjeni z ob-
segom delovanja informacijske slu`be
in prav je, da je njen vodja, mag.
Bo{tjan Koro{ec, izpostavil prav to.
Posebej poudarja sodelovanje z upo-
rabniki informacijskega sistema, kajti,
pravi, iluzija je, ~e pri~akujejo, da bo-
do informatiki brez njih sestavili infor-
macijski sistem. Uporabnike vabi, da s
svojim znanjem in domi{ljijo prispe-
vajo svoj dele` pri izgradnji skupnih
nalog. Tudi druge »servisne dejav-
nosti« proizvodnje, vzdr`evanje, labo-
ratorij in nabava, nas korektno infor-
mirajo o leto{njih aktivnostih. 

Tokrat smo besedo dali kakovosti.
Mag. Karmen Jo{t je v pogovoru za
Aluminij poleg drugega pojasnila,
kako je spreminjanju Taluma sledilo
tudi pojmovanje kakovosti, ki tako v
zadnjem ~asu nima zgolj tehni~nega
pomena.

Omeniti pa moramo tudi dejstvo, ki `al
zelo negativno vpliva na proizvodnjo
in poslovanje Taluma. V ~asopisih,
zadnja novica je bila objavljena 16.
junija v Dnevniku, smo izvedeli, da bo
na julijski skup{~ini dru`be na{ ve~in-

ski lastnik Eles zamenjal dva nadzorni-
ka, podpredsednika Stanka Simoni~a
in dr. Darinko Fakin. »Odlo~itev o za-
menjavi je bila sprejeta iz strokovnih
razlogov,« so pojasnili v Elesu, kateri
so ti strokovni razlogi, pa nam natan~-
neje niso povedali. Odgovor je, milo
re~eno, zanimiv, saj gre za ~lana nad-
zornega sveta, ki sta za razliko od
predsednika NS pokazala veliko mero
znanja, prizadevnosti in zavedanja, da
je njuna naloga delo v korist dru`be, ki
jo nadzirata.

Na vpra{anje Dnevnika, ali namerava-
jo zamenjati upravo Taluma, ki jo vodi
Danilo Toplek, in kaj bi bilo v ozadju
menjave obeh nadzornikov, so v Elesu
odgovorili, da trenutno o tem ne raz-
mi{ljajo. »Stanje na podro~ju poslo-
vanja Taluma je, kratkoro~no gledano,
zadovoljivo, zadovoljstvo z upravo
Taluma pa povpre~no,« so {e pojas-
nili. ^e kaj, potem v tej izjavi dr`i
trditev, »da ne razmi{ljajo«! ^e bi, po-
tem ne bi po~eli neumnosti! Na nas pa
je, do kod jim bomo dovolili!

Po~itnice so pred nami. Odgovorni so
nam za`eleli, naj bodo prijetne. In
varne, bi dodali iz uredni{tva Alumi-
nija, skladno z novo rubriko na zadnji
strani. Poimenovali smo jo Varno do-
ma, v njej pa bomo objavljali razli~ne
napotke. 

Do kod?

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»/.../ saj gre za ~lana 
Nadzornega sveta, ki sta za
razliko od predsednika NS
pokazala veliko mero znanja,
prizadevnosti in zavedanja,
da je njuna naloga delo 
v korist dru`be, ki jo 
nadzirata.«
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Smo sredi junija, to pa je `e ~as, ko
moramo pogledati in analizirati na{e
rezultate. Predvsem pa se je treba
spomniti, kak{ne cilje smo si postavili
za leto{nje leto.

Zaradi izklopa elektrolize B in na
osnovi prodajnih mo`nosti smo plani-
ranju posvetili posebno skrb, vendar
smo se morali sprijazniti z ni`jo
proizvodnjo, kot smo jo dosegli v letu
2007. To dejanje ni prijetno za nobe-
nega ekonomista, kajti svet sli{i na
besede ve~, ne manj, pa {e z ni`jimi
stro{ki. Mi tega logi~nega mota kapi-
talizma v leto{njem letu nismo mogli
vnesti v planske dokumente. Vedeli
smo, da zaprtje elektrolize B predstav-
lja za Talum izgubo prek 30.000 ton

primarnega aluminija, ki ga v celoti ni
mogo~e nadomestiti s kupljenim.
Leto{nje leto je tudi obdobje, ko mora
Talum usvojiti tehnologijo pretalje-
vanja iz tehni~nih in ekonomskih
vidikov. [ele ko bomo obvladali vse
spremembe, bodo tehni~ne kapacitete
omogo~ile vrnitev na ciljno blagovno
proizvodnjo okrog 160.000 ton. Ob
ni`ji proizvodnji pa nismo dovolj rigo-
rozno zni`ali tudi stro{kov proizvod-
nje, ki se odra`ajo kot fiksni del v na{i
kalkulaciji blagovne proizvodnje. Tudi
za to so razlogi, kajti razmi{ljamo, da
bo poznej{a rast proizvodnje zahtevala
tak{no podporo vseh strokovnih in
storitvenih dejavnosti, kot je bila pred
padcem proizvodnje. Tudi na podro~ju
investiranja {e ne sprejemamo omeje-

valnih ukrepov, saj prestrukturiranje
zahteva izvedbo dodatnih investicij, ki
dopolnjujejo tehni~ne celote, ki bodo
omogo~ile poslovanje v prihodnosti.
To so na{e osnovne doma~e ugotovit-
ve za prvih pet mesecev poslovanja. 
Seveda pa na{e poslovanje dolo~ajo
zunanji dejavniki. Najve~ji je seveda
trg, ki prek nabavnih in prodajnih cen
vpliva na na{ rezultat. Pri nabavnem in
prodajnem trgu je v leto{njih petih
mesecih zaslediti veliko nestabilnost,
saj se pri nabavi glavnih surovin godi-
jo spremembe, kot jih nismo poznali.

Pomanjkanje ponudbe petrolkoksa,
silicija in drugih potiska nabavne cene
v vrednosti, ki jih nismo mogli pred-
videti. Tudi prodajne cene, ki se obli-
kujejo prek LME, se veliko spreminja-
jo, kar je sicer v porastu, vendar pa na
rezultatu tega obdobja ni zaslediti
pozitivnih u~inkov.
Vsemu povedanemu botruje {e
razmerje med evrom in dolarjem, ki
nam ne gre na roko, ko moramo dolar-
je zamenjevati za evre. V planu smo
predvideli razmerje 1,4 dolarja za evro
in takrat trdili, da se bo dolar okrepil.
Toda ta {irni svet se vrti po svoje,
razmerje je bilo `e 1,58.
Vsi ti dejavniki s svojimi vplivi in
razli~nimi kombinacijami nam vsak
dan dolo~ajo rezultat poslovanja v
petih mesecih, ki je sicer pozitiven,
vendar nam ne daje pre{ernega zado-
voljstva za naprej.
Tisto, kar je odvisno od nas, pa
moramo vzeti resno, kajti svojo
uspe{nost moramo ohraniti.x

Poslovanje je pozitivno, vendar …

UPRAVA

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Slogan VARNO DOMA nas spomni na
razli~ne stvari: nekatere verjetno na
protivlomna vrata in ustrezne klju~av-
nice, druge, da naj se doma pri oprav-
ljanju razli~nih del ustrezno za{~itijo.
Ravno za to gre pri programu VARNO
DOMA, ki ga za~enjamo izvajati v tem
mesecu: da nas vzpodbudi in motivira,
da se ustrezno za{~itimo tudi pri
opravilih, ki jih opravljamo doma ali
zunaj delovnega okolja, pa naj gre za
dela pri popravilih in obnovi hi{e ali
strehe, za delo na vrtu ali v sadov-
njaku, v kuhinji, doma, pri sosedu, so-
rodnikih ali prijateljih. In ne nazadnje
gre tudi za varno vo`njo.

V Talumu smo v zadnjem ~asu vsi
skupaj veliko naredili na podro~ju
varnosti pri delu in ohranjanju zdravja.
Da je zdravje vrednota, za katero smo
pripravljeni tudi nekaj storiti, se nas
zaveda ve~ina. Mnogih u~inkov vsega,
kar po~nemo v ta namen, preprosto ne
moremo meriti. Nekateri pokazatelji pa
so merljivi. Tako ugotavljamo zmanj-
{anje {tevila po{kodb pri delu in
{tevilo dni odsotnosti zaradi po{kodb
pri delu, zmanj{ala pa se je tudi odsot-
nost zaradi bolezni. 
Hkrati smo za~eli ugotavljati, da na-
ra{~a {tevilo odsotnosti zaradi po-
{kodb in nesre~ zunaj dela. Dele` teh
odsotnosti je kar 25 odstotkov oziro-

ma ~etrtina vseh bolni{kih izostankov.
Menili smo, da so vzrok prometne
nesre~e, vendar so rezultati ankete
pokazali, da gre pri ve~ini po{kodb
zunaj dela za nesre~e in po{kodbe pri
delu doma. Po{kodbe pri delu doma
so pogosto tudi vzrok za nastanek
zmanj{ane delazmo`nosti in posledi~-
no invalidnosti.
Cilji Taluma so, da zaposleni delajo v
tak{nem okolju, ki je za zdravje ~im
manj {kodljivo; da so naprave, s kate-
rimi ravnajo, redno pregledane in
primerno vzdr`evane; da so zaposleni
za opravljanje dela ustrezno usposob-
ljeni in optimalno za{~iteni  s sodob-
no osebno varovalno opremo ter da
skrbijo za svoje zdravje in ostajajo v
dobri psihofizi~ni kondiciji. Dodajamo

{e nove cilje: da zaposleni tudi pri
delu doma oziroma pri opravilih zunaj
tovarne poskrbijo za varno opravljanje
tega dela; da se ustrezno zavarujejo in
za{~itijo prav tako, kot je to potrebno v
tovarni ter da dobijo ustrezne informa-
cije tudi o varnem delu doma in pri
vo`nji. 
Idej, kako to uresni~iti, je mnogo. Ne-
katere aktivnosti nas bodo na resen,
druge pa na nekoliko hudomu{en
na~in spomnile, kako moramo v posa-
meznih primerih ravnati ali kako ne
smemo. 
Sodelavke in sodelavci Kadrovske
slu`be in Slu`be varstva pri delu, ki so
pripravili program VARNO DOMA, so
ga sprejeli za svojega. Dajmo ga {e
mi!x

BRIGITA A^IMOVI^
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Vsak dan nam z vseh strani sporo~ajo,
da je energija vedno redkej{i in zato
vedno dra`ji vir. Tudi energija je ena
izmed Talumovih surovin, saj proiz-
vodnje aluminija brez nje ni. Poleg
energije, ki se porabi pri neposredni
proizvodnji aluminija, potrebujemo v
podjetju veliko energije tudi za razli~-
ne spremljevalne procese. Naloga DE
Energetika je zato tudi obve{~anje in
ozave{~anje porabnikov o racionalni
rabi energije ter ~im bolj smotrni izra-
bi virov odpadne toplote, zamenjavi
potratne in zastarele tehnologije z bolj
ekonomi~no, o podrobnem sprem-
ljanju energijskih bilanc ter o obvlado-
vanju obstoje~ih naprav in tehnologi-
je. To je pomembno tako za razvoj
podjetja kakor tudi za ustvarjanje
podobe Taluma kot okolju prijaznega
podjetja. Najpogostej{a pripomba tis-
tih obiskovalcev Taluma, ki `e nekaj
~asa niso bili pri nas, se nana{a na
dejstvo, kako se je v nekaj letih v Talu-
mu vse spremenilo: iz grde, sive to-
varne v o~em in ~loveku prijetno
delovno okolje.

K smotrni izrabi energije in zavezanos-
ti k stalnemu izbolj{evanju razli~nih
postopkov, procesov in naprav, ki z
energijo var~ujejo, nas obvezujejo tudi
sprejeta standarda kakovosti ISO 9001
in ravnanja z okoljem ISO 14001.
Pri rabi primarne energije so v primer-
javi z enakim obdobjem lani opazne
naslednje spremembe:
- zmanj{anje porabe elektri~ne energi-

je zaradi zaustavitve elektrolize B,
- pove~anje porabe zemeljskega plina

in komprimiranega zraka zaradi no-
vih proizvodnih zmogljivosti, pred-
vsem v livarnah,

- pove~anje porabe pare zaradi novih
proizvodnih prostorov v DE Ulitki,

- zmanj{anje porabe surove in tehno-
lo{ke hladilne vode zaradi izbolj{a-
nja hladilnih sistemov,

- zmanj{anje porabe pitne vode zaradi
sanacije centralnih garderob in stra-
ni{~ v upravni zgradbi.

Kumulativno pomenijo navedene
spremembe okrog 29-odstotno zni-
`anje stro{kov energije glede na enako
obdobje lani, kar je enako zmanj{anju
proizvodnje primarnega aluminija
zaradi zaustavitve elektrolize B.
Elektri~na energija namre~ predstavlja
kar 92 odstotkov rabe vse primarne
energije v Talumu, kar je prikazano
tudi v tabeli.
Pri pregledu projektov, ki te~ejo v DE
Energetika in katerih namen je izbolj-
{anje stanja na podro~ju smotrne rabe
energije v Talumu, naj izpostavim le
nekaj najpomembnej{ih.
Na podro~ju zagotavljanja elektri~ne
energije smo v preteklem obdobju po-
sodobili ve~ji del opreme transforma-
torskih postaj za DE Anode in Ulitki ter
za vodarno, ki so bile neustrezne z
vidika obratovalne varnosti. Preve~
pogoste so bile okvare stikalnih na-
prav, za katere zaradi zastarele
tehnologije nismo imeli nadomestnih
delov, zaradi ~esar so se vrstili izpadi
porabnikov. Postaje tudi niso ve~
izpolnjevale predpisov veljavne zako-
nodaje o varnosti stikali{~ in dela v
njih. Po zaustavitvi elektrolize B smo
nadomestili dovodni transformator za
preostale porabnike, razen za elektroli-
zo C. Po ve~ kot 55 letih delovanja
tega transformatorja je bila stopnja
polimerizacije papirne izolacije `e tako

kriti~na, da je obstajala realna nevar-
nost popolnega razpada izolacije pri
preobremenitvi ali prenapetosti. Ta
~len je klju~en za celoten Talum, zato
bi lahko povzro~il zastoj dobave elek-
tri~ne energije.
Znano je, da stanje na terenu najbolje
poznajo tisti, ki vsak dan tam tudi
delajo, zato smo letos uradno ustano-
vili vrelec idej, ki skrbi za obdelavo
koristnih predlogov vseh zaposlenih v
enoti. V vrelcu idej je bil na primer

izoblikovan predlog o podvojitvi
razpolo`ljivosti za dobavo zemeljske-
ga plina skupini porabnikov z manj{o
preureditvijo merilno-reducirne posta-
je. Rezultati takih metod so torej zelo
vzpodbudni, zato bomo to dejavnost
vzpodbujali {e naprej.
Maja smo dokon~ali informacijski sis-
tem za obvladovanje meril, ki sedaj
omogo~a tudi mre`ni oziroma odda-
ljeni dostop (intranet, internet) do po-
datkovne baze vseh meril v podjetju.
Uporabniki lahko tako kadarkoli pre-
verjajo termine naslednjih pregledov
meril in tako zagotavljajo maksimalno
skladnost meril v uporabi. Skladnost
meril je izjemnega pomena pri zago-
tavljanju kakovosti izdelkov, varnosti
in zdravja pri delu, ravnanja z okoljem
ter u~inkovitosti rabe surovin in
energije. Merila so prav tako eno od
klju~nih podro~ij pri presojah standar-
dov ISO.

Na podro~ju obvladovanja voda smo
uvedli avtomatsko delovanje vodarne,
ki jo bo v prihodnje mogo~e poslu`e-
vati na daljavo in tako stalna prisot-
nost zaposlenih ne bo ve~ potrebna.
Nadgradili smo tudi obstoje~e kapa-
citete na zaprtih hladilnih sistemih, s
katerimi zagotavljamo ustreznost
izpustnih voda kljub pove~ani proiz-
vodnji v livarnah in zmanj{anju koli~in
na~rpane vode na vodarni. Ekolo{ki
parametri odpadnih voda so pomem-
ben dejavnik za izra~un ekolo{ke tak-
se, predvsem pa z njihovo kontrolo
skrbimo za sloves ~istega podjetja. 
Na podro~ju bolj smotrne izrabe ener-
gije je zelo veliko mo`nosti za izbolj-
{ave in vedno znova se odpirajo nove
in nove. Po dokon~anju `e za~etih
projektov bomo dodatno skrb name-
nili {e drugim mo`nostim za zmanj-
{anje rabe primarne energije in na~i-
nom za obve{~anje uporabnikov o
trendih rabe energije, od katerih naj
omenim le najpomembnej{e:
- izraba toplotne energije iz hladilnih

sistemov in ~istilnih naprav, namen
~esar je ogrevanje sve`ega vstopne-
ga zraka za centralni ogrevalni sis-
tem za upravno zgradbo, ogrevanje
sanitarne vode ter ogrevanje objekta
DE Ulitki;

- vzpostavitev avtomatskega sistema
alarmiranja in obve{~anja v primeru
odstopanja porabe energentov od
pri~akovanih, namen ~esar je ukre-
panje v ~im kraj{em ~asu in tako
prepre~evanje nenadzirane rabe
energije oziroma njenih izgub;

- preu~itev sedanje uporabe zunanje
in notranje razsvetljave, zahtev zako-
nodaje in novih tehnologij na tem
podro~ju, namen ~esar je racionali-
zacija rabe razsvetljave oziroma 
elektri~ne energije za to podro~je.

Vsem skupaj `elim lepo dopustovanje
ter uspe{no in energijsko var~nej{e
delo tudi v prihodnje.x

Zmanj{anje rabe 
primarne energije

ENERGETIKA

MAG. BO[TJAN KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^

EEnneerrggeenntt PPoorraabbaa  11..––55..  22000077 PPoorraabbaa  11..––55..  22000088
eelleekkttrrii~~nnaa  eenneerrggiijjaa  ((kkWWhh)) 708.079.755 510.596.892
zzeemmeelljjsskkii  pplliinn  ((SSmm33)) 8.565.206 8.998.237
ppaarraa  ((tt)) 9.244 11.626
kkoommpprriimmiirraannii  zzrraakk  ((NNmm33)) 19.184.041 19.768.113
»»ssuurroovvaa««  vvooddaa  ((mm33)) 528.910 340.605
tteehhnnoolloo{{kkaa  hhllaaddiillnnaa  vvooddaa  ((mm33)) 1.225.692 1.083.476
ppiittnnaa  vvooddaa  ((mm33)) 14.325 12.022

Primerjava sprememb v energijski bilanci Taluma v prvih petih mesecih

Milan @umbar, vodja obrata
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V prvih petih mesecih smo v elektrolizi
C proizvedli 35.340 ton primarnega
aluminija, kar je 602 toni nad planom.
Isto~asno smo ohranili izredno nizko
porabo elektri~ne energije na enoto
proizvedenega aluminija. Dose`enih

13.100 kWh na tono aluminija je
vrhunski dose`ek in nas ohranja na
vrhu AP18. 

V zadnjih mesecih se pospe{eno pri-
pravljamo na obdobje pove~anega

remonta elektroliznih celic. Od zagona
C2 mineva `e ve~ kot {est let in preha-
jamo v obdobje, ko bo treba vse elek-
trolizne celice obnoviti v zelo kratkem
~asu. V prvem polletju 2008 delamo z
dinamiko ena celica na mesec, v
drugem polletju bomo pove~ali na dve
in tako vse do {tirih celic mese~no.
Obratovalni tok je na meji 190 kA in ga
prilagajamo skladno z zahtevami ka-
kovosti kovine. Kakovost je bila v
prvem polletju zelo dobra in je v pov-
pre~ju dosegala 0,09 odstotka `eleza,
kar je rezultat stabilnega procesa in
kakovostnih vhodnih surovin, med
katerimi sta najpomembnej{i glinica
in anode. Omeniti velja, da po skoraj
dveh desetletjih konstantne uporabe
italijanske glinice euralumina preha-
jamo na skoraj izklju~no uporabo
gr{ke glinice ADG.

V remontirane elektrolizne celice vgra-
jujemo izklju~no grafitizirane katodne
materiale ter okolju prijazno phalno
maso. Materiale uporabljamo od vseh
treh proizvajalcev v naslednjem raz-
merju: 60 odstotkov japonski SEC, 20
odstotkov francoski Rio Tinto in 20
odstotkov nem{ki SGL. Trenutno je
vgrajenih 20 grafitiziranih elektroliznih
celic od skupno 160.
Razgradnja elektrolize B poteka po
planiranem terminskem programu in
skladno z ekolo{kimi standardi.
Vsem sodelavkam in sodelavcem `e-
lim prijeten dopust in veliko pozitivne
energije {e naprej.x

Leto 2008 je za na{o delovno enoto
pomemben mejnik. Iz izklju~no
notranjega dobavitelja anod za lastne
potrebe smo se »prelevili« v dobavi-
telja za zunanje kupce, saj smo del
na{ih proizvodnih kapacitet preusme-
rili na zunanji trg (pribli`no 20.000 ton

pe~enih anod). Zunanji kupci niso
pri{li sami od sebe, vlo`iti je bilo treba
kar veliko truda, kreativnosti in znanja.
Tr`imo se namre~ kot lokacija, ki jo
odlikujejo visoka kakovost, prilago-
dljivost in zanesljivost, kar naj bi
odtehtalo tudi nekoliko vi{jo prodajno

ceno. Tako danes proizvajamo tri
razli~ne tipe proizvodov za dva zunan-
ja kupca iz Zahodne Evrope. Isto~asno
opravljamo testiranja s potencialnimi
zunanjimi odjemalci tudi za opravlja-
nje storitev na podro~ju kalcinacije
ogljikovih elektrod. Tudi na tem po-
dro~ju prva testiranja ka`ejo zelo
vzpodbudne rezultate.

Primarni cilj teh naporov je v celoti
izkoristiti proizvodne kapacitete (kon-
tinuirna proizvodnja), kar posledi~no
omogo~a optimalne tehni~no-tehno-
lo{ke rezultate. S prodajo anod zuna-
njim odjemalcem so anode za elektro-
lizo C cenej{e (ni`ji fiksni stro{ki) in
kakovostnej{e (del pe~enega ostanka
je vgrajen v anode za trg). S kon-
tinuirno proizvodnjo anod vzdr`ujemo
ni`je normative porabe surovin in

energentov, prav tako tudi ni`ji tehno-
lo{ki in zeleni izmet. Pri~akovane
ekonomske u~inke sicer nekoliko
slab{a enormna rast cen petrol koksa,
ki ji z dvigi prodajnih cen proizvodov
le ste`ka v celoti sledimo. 

Sicer je proizvodnja potekala skladno
s planom. Koli~inska proizvodnja
zelenih anod v prvih {estih mesecih
bo zna{ala 36.200 ton (indeks 98).
Poraba zalitih anod v elektrolizi C je
bila nekoliko ni`ja od plana (indeks
99). Kakovostni izmet (zeleni in pe~eni
izmet) v proizvodnji anod bo zna{al
0,6 odstotka, tehnolo{ki izmet pa 1,78
odstotka, kar je nekoliko slab{e od
na~rtovanih vrednosti na letni ravni.
Povi{an tehnolo{ki izmet je delno
posledica uvajanja novih proizvodov,
delno pa povi{anega {tevila nena~rto-

Odli~no tudi v prvem polletju 2008
ELEKTROLIZA

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^

^rpanje aluminija

Preusmeritev tudi 
na zunanje trge

ANODE

MAG. AVGUST [IBILA
FOTO: SRDAN MOHORI^
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vanih zaustavitev. V obravnavanem

obdobju v elektrolizah ni bilo zaznati

negativnih dogodkov v povezavi z

anodami. [tevilo pred~asno zame-

njanih anod je bilo minimalno, ~istost

elektroliznega metala pa dokaj visoka

in stabilna. 

Na podro~ju ravnanja z okoljem smo
bistveno zni`ali pra{enje v okolico
med razkladanjem koksa. Med po-
membne dose`ke {tejemo tudi
nekatere izbolj{ave na podro~ju rav-
nanja z odpadki, kjer smo s
tehnolo{kimi inovacijami in v sodelo-
vanju z zunanjimi partnerji opredelili

re{itve, ki omogo~ajo dolgoro~no,
sistemsko in zakonsko skladno obrav-
navo. 
Na~rtov za drugo polovico leta je
veliko: dokon~ati za~ete projekte, opti-
mirati proizvodnjo za trg, izbolj{ati
ekonomiko poslovanja ob nenehno
rasto~ih stro{kih. Dobro sodelovanje

med posameznimi okolji in poudarje-
na podjetni{ka odlo~itvena logika sta
po lastnem prepri~anju dober temelj,
da nam bo to tudi uspelo. Nekdo je
zapisal: »^e ho~e{ imeti znanje, vsak
dan kaj dodaj. ^e te mika postati
moder, vsak dan kaj odvzemi.«
Privo{~ite si lepe po~itnice!x

Prevoz anod

Dogajanje na podro~ju proizvodnje
livarskih zlitin v letu 2008 sledi pred-
videvanjem. Zahtevno osvajanje nove-
ga prodajnega trga livarskih zlitin, ki
temeljijo na uporabi odpadnega alu-
minija, zaradi spremenjenih razmer v
oskrbi s teko~im aluminijem ob
zaprtju elektrolize B dolo~a obseg
proizvodnje.

Tako je kljub precej{nemu predvide-
nemu zmanj{anju proizvodnje vzpod-

buden podatek, da je realizacija proiz-
vodnje v tem letu nekoliko vi{ja od
planirane. To nam tudi ob nadaljeva-
nju dana{nje dinamike zagotavlja
proizvodnjo 60.000 ton livarskih zlitin
na leto. Spremembe v tehnologiji,
dinamiki proizvodnje, strukturi suro-
vin in proizvodnega (prodajnega) pro-
grama povzro~ajo kar nekaj te`av in
potrebnih prilagoditev v proizvodnji in
so na nekaterih podro~jih ob~utno
spremenile ustaljeni potek dela. 

Obvladovanje kemi~ne sestave proiz-
vodov ob uporabi cenovno ustreznih
surovin predstavlja najve~ji izziv, kar
pravzaprav zahteva vodenje procesa
na meji sprejemljivosti. Kaj to pomeni
ob uporabi odpadnega aluminija, kjer
lahko ne le kemi~na sestava, temve~
tudi dele` primesi (ob~utno) nihata,
lahko predstavim na podro~ju `e leta
usvojene proizvodnje primarnih livar-
skih zlitin, kjer se zaradi minimalne

spremembe v kakovosti elektroliznega
aluminija soo~amo s povsem novimi
izzivi. Nihanja v vsebnosti fosforja v
aluminiju iz elektrolize C nam namre~,
nekoliko presenetljivo, povzro~ajo
najve~ te`av v proizvodnji, zelo pa se
trudimo, da bi jih obvladali.
Kljub vsemu so vsi kazalniki uspe{-
nosti proizvodnje nadzorovani in s to
popotnico stopamo v ~as dopustov.
Naj vam bo lepo, kjerkoli `e boste.x

V okviru plana

LIVARSKE ZLITINE

MARJAN KRO[L
FOTO: SRDAN MOHORI^

Kontrola pred transportom
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Prvo polovico leta ocenjujemo kot
uspe{no, saj smo realizirali vsa naro-
~ila, ki smo jih prejeli. Tudi v proiz-
vodnji gnetnih zlitin se pozna u~inek
zaustavitve proizvodnje v elektrolizi B,
predvsem v proizvodnih koli~inah ter
na~inu priprave taline. Pretaliti je treba
ve~ predvsem sekundarnega alumini-
ja, po potrebi pa tudi kupljenega ~iste-
ga primarnega aluminija. 

V proizvodnji drogov smo se v tem
obdobju sre~evali predvsem z zago-
tavljanjem ~im optimalnej{e proizvod-
nje in s tem povezane oskrbe s kovino.
Glavna naloga je vgraditi ~im ve~ji
dele` sekundarnega aluminija, hkrati
pa zagotavljati konstantno in {e
ustrezno kemi~no sestavo pretoplje-
nega aluminija, kar je seveda v naj-
ve~ji meri povezano z vhodno surovi-
no. Mislim, da nam je v prvem polletju
leto{njega leta uspelo, saj zna{a dele`
vgrajenega sekundarnega aluminija v
proizvodnji drogov kar 40 odstotkov.
Pri samem litju ter pri homogenizaciji
drogov ne zaznavamo te`av. Za nami
je tudi uspe{no opravljen vzdr`evalni
remont na proizvodni liniji, tako da s
»polno paro« delamo naprej.
Proizvodnja {irokega traku je koli~in-
sko sledila naro~ilom. Posledica pro-
blematike pri litju {irokega traku ter
zastarele tehnike je projekt moder-

nizacije litja {irokega traku. Prvi del te
modernizacije je zaklju~en, in sicer z
novimi livnimi `lebovi, kerami~nim fil-
trom ter obnovljeno obzidavo pe~i W4.
Spremenili smo tudi sistem hlajenja
valjev, ki jih sedaj hladimo neposred-
no z vodo iz zaprtega hladilnega sis-
tema. Ta del modernizacije se je `e
pokazal kot uspe{en, saj se je {tevilo
reklamacij bistveno zmanj{alo. Drugi
del modernizacije, ki bo predvidoma
realizirana septembra, pa zajema novo
krmiljenje ter nadzor nad proizvodno
linijo, vgradnjo rezkalnika za robove
litega traku, modifikacijo {karij ter
generalno obnovo navijalnika. Pri-
pravljeni smo tudi na proizvodnjo
ve~jih kolutov, in sicer do premera
1800 mm. 
Stalnica v na{i proizvodnji je postala
tudi priprava zlitine za potrebe DE
Ulitki, kamor dnevno dostavljamo
okrog 10 ton teko~ega aluminija s
transportnimi lonci. 
Prijetnej{e po~utje in bolj{e delovne
razmere posku{amo dose~i s projek-
tom, ki je v fazi izvajanja in zajema
predelavo starih izpraznjenih garde-
robnih prostorov v nadzorni prostor,
prostor za delavce ter obnovo sani-
tarnih prostorov.

@elim vam prijeten poletni oddih.x

Realizirana
vsa naro~ila

GNETNE ZLITINE

BO[TJAN SAGADIN
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Po {tirih letih neprekinjenega pove~e-

vanja proizvodnje rondelic bele`imo

od marca dalje za 15 odstotkov manj

naro~il. Tako smo od januarja do kon-

ca maja 2008 proizvedli 8.507 ton

rondelic, kar je tri odstotke pod pla-

nom in pet odstotkov manj kot v ena-

kem lanskem obdobju.

V prvi polovici leto{njega leta smo

nadaljevali z aktivnostmi na podro~ju

izdelave zlitinskih rondic, kjer smo

vsebnost mangana (Mn) pove~ali z 0,3

na 0,6 odstotka. Vzorce rondic iz zli-

tine 3207 (0,6 odstotka Mn) testiramo

pri treh kupcih za doze. Pri~akujemo,

da nam bo z novo zlitino uspelo pove-

~ati svoj dele` zlitinskih rondic za doze

v Evropi.

Zaradi prostorskih omejitev na stari
lokaciji orodjarne smo v za~etku leta
2008 za~eli projekt »nova orodjarna«.
Dela na objektu nekdanjih prostorov
DE Vzdr`evanje so v zaklju~ni fazi, ta-

ko da bomo julija za~eli seliti obdelo-
valne stroje na novo lokacijo.
Druge na~rtovane investicije za leto{-
nje leto potekajo po planu. Gradnja
nove hale za novo `arilno pe~ se za~ne

konec junija, zagon nove, 5. izseko-
valne linije pa je predviden v za~etku
oktobra. Dela pri predelavi vrat talilne
pe~i S1 so v polnem teku, tako da bo
pe~ septembra pripravljena na ponov-
ni zagon. Za konec leto{njega leta je
predviden {e zagon nove kontinuirne
`arilne pe~i. Z realizacijo vseh nave-
denih investicij bodo dane mo`nosti
za postopno pove~evanje proizvodnje
rondelic na 24.000 ton letno.x

Spet se je za~elo. Pri tem mislim na investicije. Od
marca naprej smo zagnali ve~ novih naprav: stroj za
izdelavo jeder, nov rentgen in nazadnje stroj za finali-
zacijo ulitkov, kmalu pa tudi nov livni stroj. Delovni
stroji so za~eli brneti tudi v hali A, kamor selimo
talilne in livne pe~i, kmalu bodo brneli {e v hali B,
kamor bomo postavili stroje za finalizacijo in
mehansko obdelavo ter skladi{~enje ulitkov.

Ob vsem tem seveda pove~ujemo proizvodnjo. V
za~etku leta smo prevzeli celotne dobave AG (ohi{je
pogona oljne ~rpalke za tovornjak MAN) in marca
KMK (del hladilnega sistema v tovornjaku MAN).
Zlasti pri zagonu proizvodnje AG smo se sre~ali s
precej{njimi te`avami s kakovostjo in posledi~no
reklamacijami. S celo vrsto ukrepov smo to uspe{no
prebrodili in sedaj pospe{eno proizvajamo. Prizade-
vamo si namre~, da pred odhodom na kolektivni
dopust konec julija ustvarimo varnostno zalogo. 
Bilo je tudi precej kadrovskih sprememb. Pri{lo je
nekaj novih sodelavcev, nekaj pa jih je tudi od{lo.
Trenutno nas je pribli`no dvakrat toliko kot pred
letom dni, velikokrat pa manjka {e kak par pridnih
rok. Finalizacija ulitkov zahteva veliko ro~nega dela,
zato moramo zaostanke nadome{~ati prek vikendov.

Investicije v polnem teku
RONDELICE

TOMA@ GODICELJ
FOTO: SRDAN MOHORI^

Proizvodnja ozkega traku

Nove 
investicije
in pove~anje
proizvodnje

ULITKI

MIRAN PURG
FOTO: SRDAN MOHORI^

Obdelava ulitkov

Aluminij, {tevilka 6, junij 2008 9



^as poletnega oddiha je pred vrati.
Skoraj vsi `e imamo na~rte, kje in kako
bomo ta ~as pre`iveli s svojimi naj-
dra`jimi. Za nas vzdr`evalce so poletni
dopusti v ve~ini primerov druga~ni,
saj je poletje obdobje izredno intenziv-
nega dela pri remontih, torej je ~asa za
dopust malo. 

Naro~ila Talumovih proizvodov se v
poletnih mesecih zaradi kolektivnih
dopustov v evropskih dr`avah zmanj-
{ajo. Zaradi tega se v marsikateri de-
lovni enoti organizira kolektivni do-
pust, stroji stojijo in to je seveda
prilo`nost ali tudi obveza, da na njih
opravimo nujna vzdr`evalna dela. Ta-

ko bodo poletni remonti najprej v DE
Ulitki, sledila bosta remonta v DE
Izparilniki in DE Rondelice. Seveda
dela po poletnih dopustih za nas ne bo
zmanjkalo, saj bodo poleg ute~enih
vzdr`evalnih del tudi remonti v drugih
delovnih enotah, kot je to potekalo
tudi pred poletjem.

Trendi ka`ejo, da smo v prvi polovici
leto{njega leta v na{i delovni enoti
delali uspe{no in dosegamo najpo-
membnej{e zastavljene cilje. Obvladu-
jemo {tevilo nujnih intervencij pod
ciljno vrednostjo. Stro{ki vzdr`evanja
so v povpre~ju znotraj planiranih
okvirjev. Najpomembneje pa je, da so
bila vsa izvedena dela opravljena brez
te`jih po{kodb sodelavcev.
Vzdr`evalci v Talumu opravljamo svo-
je osnovno poslanstvo, to je zagotav-
ljanje zahtevane razpolo`ljivosti stro-
jev in naprav, poleg tega pa – kakor je
`e v navadi – sodelujemo pri prakti~no
skoraj vseh razvojnih in investicijskih
projektih. ^e bi hoteli na{teti vse, bi
bil spisek preprosto predolg.
Pohvaliti se moramo, da smo v za~et-
ku leta posodobili na{ strojni park v
OE Strojna delavnica z novim horizon-
talno-vertikalnim rezkalnim strojem
CNC. To je nedvomno strate{ka prido-
bitev za na{o delovno enoto in za
Talum, predvsem kot pomo~ za usva-
janje novih proizvodnih programov v
na{em podjetju.
Ob tej prilo`nosti `elim vsem sodelav-
cem nekaj brezskrbnih dni na morju, v
planinah, potovanju ali kje drugje.x

Prav zato nadaljujemo z avtomatizacijo teh operacij.
V preteklosti je `e bil nabavljen robot za finalizacijo
WB6, ki pa glede na kapaciteto ne zadostuje ve~,
zato se dogovarjamo o raz{iritvi; na{ cilj pri tem je
podvojitev kapacitet. Kot re~eno, smo zagnali tudi
nov stroj, ki bo predvsem namenjen za ~i{~enje
ulitkov AG in KMK.
Cilj je tudi, da do konca leta za`enemo serijsko
proizvodnjo na segmentu nizkotla~nega litja. Odlili

smo prvih deset ulitkov, ki bodo ravno v teh dneh
testirani pri kon~nem kupcu – proizvajalcu tovor-
njakov Deutz. Po metalur{ki plati gre za precej
zahteven in te`ak ulitek, saj tehta kar 20 kg. S serij-
sko proizvodnjo nameravamo za~eti oktobra.
Letos bomo nabavili tudi CNC-stroje za mehansko
obdelavo, za za~etek {tiriosni horizontalni rezkalni
center. Z uvedbo mehanske obdelave bo tehnolo{ki
proces prakti~no zaklju~en. Ulitki, z nekaj monta`e

sestavnih delov, so potem pripravljeni za vgradnjo.

Prednost uvedbe mehanske obdelave ni samo vi{ja

dodana vrednost proizvodom, ampak tudi zni`anje

dele`a reklamacij, ker se med obdelavo odkrijejo

skrite napake, obi~ajno poroznost.

Veliko je tudi vzporednih del, npr. uvajanje ra~unal-

ni{ke podpore, raznih standardov, del na podro~ju

tr`enja, a o tem kdaj drugi~.x

Dosegamo najpomembnej{e
zastavljene cilje

VZDR@EVANJE

MAG. MIHAEL HAMER[EK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Vzdr`evanje vozil
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Laboratorij DE Kontrola kakovosti
presku{a surovine, procesne karakte-
ristike razli~nih materialov, proizvodov
iz aluminija in aluminijskih zlitin ter
parametrov okolja (vode, zrak, odpad-
ki), vrednoti rezultate ter izdeluje
mnenja in ocene glede na specifikaci-
je, normative in zakonske zahteve.
Ocenjujemo, da bo polletna realizacija
storitev na osnovi petmese~nih podat-
kov v skladu z letnim planom. V prvih
petih mesecih smo v DE izvedli
10.924 dolo~itev oziroma 40 odstot-
kov vseh planiranih dolo~itev in anali-
zirali 47.310 vzorcev oziroma 48 od-
stotkov vseh planiranih vzorcev. 

Najbolj{i pokazatelj zagotavljanja
kakovosti rezultatov in s tem usposob-
ljenosti laboratorija je sodelovanje v
medlaboratorijskih testiranjih. Janu-
arja 2007 smo sodelovali v medlabo-
ratorijskem primerjalnem testiranju v
sistemu Hydro Aluminium za aluminij
in aluminijske zlitine na treh vzorcih za
dolo~ene elemente, in sicer Alusuisse
426/01A, Hydro 3166-1 in Hydro
3012-3. Novost pri tem je, da prvi~
sodelujemo v medlaboratorijskem
primerjalnem testiranju z R&D Carbon
za dolo~ene parametre pri koksu iz
naftnih derivatov (petrolkoksu) in
predpe~enih anodnih blokih. Na po-
dro~ju odpadnih vod smo vklju~eni v
primerjalna testiranja, ki jih orga-
nizirata Kemijski in{titut in Aquacheck
iz Avstrije. Do sedaj kon~ana poro~ila
so pokazala, da so vsi rezultati znotraj
sprejemljivega statisti~nega odsto-

panja, tako da analitiki s tem dokazu-
jejo svojo strokovno usposobljenost.  
[e ta mesec pri~akujemo novo izdajo
akreditacijske listine z novo prilogo v
skladu s standardom ISO/IEC 17025,
ki potrjuje ustrezen sistem za labora-
torijsko presku{anje. DE Kontrola ka-
kovosti ima tako uspe{no akreditirane
preskusne metode za podro~je spek-
troskopije (OES), odpadnih vod, in to
v laboratoriju in na terenu, ter emisij v
zrak.
V za~etku leto{njega leta smo se v DE
Kontrola kakovosti razveselili nove
rentgenske fluorescence (XRF), mode-
la ADVANT’X (na sliki), saj je instru-
ment iz leta 1988 `e odslu`il. XRF so

sestavili v [vici in omogo~a elemen-
tarno analizo trdnih, pra{kastih in te-
ko~ih vzorcev, kar bo omogo~alo
bolj{e storitve za na{e DE in slu`be,
torej za analize surovin za elektrolizo
in proizvodnjo anod, predzlitin,
odpadkov in razli~nih teko~in (npr.
olj).
In kaj je rentgenska fluorescenca? To
je pojav svetlikanja razli~nih trdnin,
kapljevin in plinov, ki je posledica
obsevanja, v na{em primeru z rent-
gensko svetlobo. Atomi fluorescentne
snovi absorbirajo energijske kvante
vpadnega sevanja in preidejo v vzbu-
jeno stanje. S spontano emisijo zna-
~ilne fluorescen~ne svetlobe preidejo

v osnovno stanje. Vsak kemijski ele-
ment oddaja svojo specifi~no fluo-
rescen~no svetlobo, ki se spektrograf-
sko analizira in element s tem prepoz-
namo kot prstni odtis, inteziteta od-
dane svetlobe pa je osnova za kvantita-
tivno dolo~itev. Valerija Rojko s svojo
znano skrbnostjo in strokovnostjo
trenutno kalibrira XRF, tako da bodo
rezultati zanesljivi in to~ni. Novost pri
tem instrumentu je tudi programska
oprema, ki omogo~a analizo t. i. »nez-
nanih« vzorcev, ki v kombinaciji z
analizami na rentgenski difrakciji
omogo~a odli~ne kvalitativne dolo~it-
ve, z ustrezno kalibracijo pa tudi kvan-
titavne dolo~itve.x

Valerija Rojko pri pripravi vzorcev

Nova rentgenska fluorescenca, 
velika pridobitev v laboratoriju 

KONTROLA KAKOVOSTI

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Podjetni{tvo in {port imata veliko
skupnega: oba sodelujeta v globalni
tekmi, kjer zmagujejo okretni, hitri in
spretni. Zmagovalci vedo, da tako v
{portu kot v poslu zamujamo, ~e samo
odreagiramo na pretekle dogodke.
Zmagamo lahko samo, ~e smo iz
informacij o sedanjih dogodkih spo-
sobni napovedati naslednje dogodke!

Vsak od nas potrebuje za opravljanje
svojega dela informacije, ki opisujejo
stanje okolja, in na osnovi lastne
interpretacije teh informacij ustrezno
ukrepa. Sprejemanje, zbiranje, inter-
pretacija in reagiranje na osnovi preje-
tih informacij so lastni vsakemu od
nas, kar vodi do edinstvenega sistema

komuniciranja in izmenjave informa-
cij. 
Veliko podjetij proizvaja aluminij, pa
vendar niti dve nista enaki glede na
organiziranost, na~in dela in komuni-
ciranje. Samo mi sami torej lahko
vemo, katere vrste in kak{ne oblike
informacij potrebujemo, prav tako kot
samo mi poznamo principe njihove
interpretacije in poti do na{e reakcije. 
Pri~akovanja uporabnikov, da bodo
informatiki sestavili informacijski sis-
tem po njihovi meri, za njihove potre-
be in `elje brez njih, je torej iluzija.
Postopke dela je nemogo~e lo~iti od
posameznika, zato mora biti sam pri-
pravljen sodelovati kot dejaven soust-
varjalec informacijskega okolja, na

osnovi katerega opravlja svoje delo.
Izgovarjanje na neustreznost in po-
manjkljivost informacijskega sistema
je zato odrivanje odgovornosti od sebe
in iskanje krivca v Slu`bi za infor-
matiko, ki lahko poskrbi za infrastruk-
turo, mo`nosti, orodja in re{itve. Na-
~in uporabe teh orodij in re{itev je na
strani uporabnikov – prav tako kot iz-
bira na~ina izmenjave in interpretacije
pridobljenih informacij. Najbolj{ega
informacijskega sistema ni, obstaja
samo optimalna kombinacija informa-
cijskega sistema in uporabnikov.  
Skladi{~enje odpadnega aluminija,
EDI (elektronska izmenjava podatkov),
podeljevanje statusov kon~nim proiz-
vodom, nastavitev sistema za
poro~anje dav~ni upravi za posamez-
nega dav~nega zavezanca, selitev
fizi~nih stre`nikov v informatiki in
priprava varnega virtualnega stre`ni{-
kega okolja, priprava poro~ilnega sis-
tema za zavarovanje poslov, avtomati-
zacija izdaje v glavnem skladi{~u s
~rtno kodo, napoved finan~nih odli-
vov, prilagoditve v kadrovskem infor-
macijskem sistemu zaradi uvedbe
vrste del so samo nekateri od izdelkov
in nalog, ki jih je v leto{njem letu rea-
lizirala ekipa informatikov. Seznam
novih re{itev ob vsakodnevnem
opravljanju operativnih del `e sam
dovolj pove o tempu dela ekipe. 
Znanje, prizadevnost in samoinicia-
tivnost posameznikov so v preteklih
letih preve~krat ostale v ozadju in neo-

pazne, ekipi Slu`be za informatiko pa
je ostal pe~at izvajalske ekipe. Infor-
macijski sistem `e vrsto let spremlja
oziroma prehiteva razvoj Taluma, in to
zaradi tega, ker na~rtujemo in pred-
videvamo naslednje dogodke, prihaja-
jo~e potrebe. ^e izmenjave informacij
med na~rtovalci (informatika) in
uporabniki ni dovolj, je rezultat seveda
vpra{ljiv, odgovornost pa se prepros-
to prelo`i na na~rtovalca. Dober infor-
macijski sistem se za~ne pri na~rto-
vanju in kon~a pri uporabi! Uporabnik
s svojo interpretacijo informacije je in
bo sestavni del informacijskega sis-
tema. Iz njega ga ni mogo~e preprosto
izlo~iti ter ga imeti za mote~ ~len, ne
da bi dokazali njegovo pripravljenost
za sooblikovanje tega sistema.
Mislim, da je v vseh teh letih ekipa
informatike vzorno odigrala svojo
vlogo, zato je prav, da se temu
ustrezno tudi rangira in ovrednoti. Vse
preve~krat je gledana samo s stali{~a
zadnjega izvajalca, na katerega je
mogo~e zvaliti vsakr{no napako v
informacijskem sistemu ali njegovi
nastavitvi. V dana{nji informacijski
dobi je nujno, da se poslovni in infor-
macijski sistem na~rtujeta skupaj, saj
so poslovni rezultati preve~ odvisni od
njune povezanosti. Informatiki s svo-
jim delom in prispevki to dokazujejo
`e vrsto let, zato ste uporabniki
vabljeni, da s svojim znanjem in
domi{ljijo prispevate k izgradnji
»va{ega« informacijskega sistema.x

Kak{na je pot do
„najbolj{ega” 
informacijskega 
sistema

INFORMATIKA

MAG. ALBERT KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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V nabavi se zavedamo, da z dobro
usposobljenostjo kolektiva na nabav-
nem podro~ju, torej s strokovnimi,
funkcionalnimi in splo{nim znanji, ter
z ustreznim na~inom dela, znanjem in
izku{njami kreiramo rezultat podro~ja
nabave in s tem v veliki meri poslovni
izid podjetja. 

Prav s tem namenom je bilo prvo pol-
letje tega leta obdobje intenzivnega
usposabljanja v nabavi, obenem pa
smo na poti uveljavitve mmooddeellaa  nnaabbaavv--
nneeggaa  mmaarrkkeettiinnggaa. Seveda je to proces,
ki nas bo do popolne uveljavitve
spremljal {e vse do konca leta. Prav
tako je bila z namenom optimizacije
procesa nabave s 1. junijem letos
izvedena reorganizacija nabave, s
~imer bo izvedena organizacija dela po
programih (surovine, strojno in elek-
tro podro~je, podro~je storitev in inve-
sticij, splo{na nabava ...).
Na podro~ju doma~e nabave, tj. ve~ine
oskrbe z rezervnimi deli, repromateri-
alom in storitev, je bila v zadnjega pol
leta oblikovana strategija zmanj{anja
{tevila dobaviteljev in intenzivno part-
nersko sodelovanje z aktivnimi doba-
vitelji, ponudba v paketih glede na
podro~je, uveljavitev konkuren~nih
dobaviteljev in s tem doseganje ugod-
nej{ih cen vhodnih materialov. Velik
poudarek v prvi polovici leta je bil na
podro~ju skraj{evanja nabavnih verig.
Rezultat in sinergija vseh teh aktivnos-
ti so bolj{i nabavni pogoji za Talum,
predvsem pa ni`je cene in ugodnej{i
pla~ilni roki.

Za podro~je nabave surovin je v prvem
polletju potekala oskrba po veljavnih
pogodbah (cenah in koli~inah) za to
leto. Zaradi vse ve~jega povpra{evanja
na globalnem trgu za posamezne
surovine so se na prostem trgu obliko-
vale cene, ki so na meji sprejemljivega,
tj. ekonomske upravi~enosti v industri-
ji proizvodnje aluminija. 
Ob vedno ve~ji porabi izdelkov iz alu-
minijevih zlitin na svetovnem trgu je
isto~asno intenzivno tudi pove~evanje
proizvodnih kapacitet proizvodnje pri-
marnega aluminija in pretaljevanja,
kar pa odra`a pove~ano potrebo po
vhodnih surovinah, kot so kalcinirani
petrol koks, silicij, magnezij ter drugi
materiali za kasnej{o proizvodnjo
zlitin. Ob tej ekonomski situaciji, ka-
mor sodi tudi enormna podra`itev cen
nafte in elektri~ne energije, je proizva-
jalcem teh surovin zaradi razmer na
trgu (pomanjkanje surovin) »omogo-
~eno«, da v drugi polovici leta in v
naslednjem letu dvignejo nabavne
cene surovin tudi do 50 odstotkov na
leto. 
Cilj Taluma je, da z dobavitelji gradi-
mo dolgoro~na partnerska razmerja (z
dolgoro~nimi pogodbami), ki temelji-
jo na jasno dolo~enih obojestranskih
interesih in ciljih. 
Skupna naloga zaposlenih v Talumu v
naslednjem obdobju bo, da bomo na
podro~jih nabave, kjer lahko vsak v
svoji vlogi racionalno deluje, tako tudi
delovali.
Sodelavkam in sodelavcem in vsem
zaposlenim v Talumu `elim prijeten
dopust, kjerkoli boste.x

Rezultati 
so odraz dela …

NABAVA
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To je prava beseda za dogodke, ki so
nas spremljali v prvi polovici leto{nje-
ga leta. Najprej so nam adrenalin
dvigovale dnevno spreminjajo~e se
cene `ivil, potem pa {e zaprtje
turisti~nega naselja Bu~anje, bolj
znanega kot Nerezine.
Postopoma dojemamo, da je ~as
poceni hrane za nami in da ta prevze-
ma eno vodilnih komercialnih panog v
svetu. Multinacionalke uveljavljajo
svojo voljo in pobirajo zaslu`ke za
razli~ne patente. Pred kratkim sem

gledala dokumentarni film o pripravi
patentiranja pra{i~a. Brez licence ne
bo pra{i~ev. Sledile bodo {e preostale
`ivali, doma~e in druge. Koliko jih bo
{e ostalo?
Cene `ivil so dodobra zatresle tudi
na{e kalkulacije za pripravo gostinskih
storitev prehrane in nam pripravile
napeto vzdu{je.
Glede Nerezin pa smo si oddahnili, ker
je to nadvse priljubljeno letovi{~e od
3. junija ponovno odprto. Razlog za
popolno zaprtje naselja sega v njego-
vo daljno in bli`njo zgodovino, ko
poslovanje naj ne bi sledilo spremem-

bam hrva{ke zakonodaje. Zamenjan je
bil direktor Po~itni{ke skupnosti
Kr{ko in naselje se je za las in tik pred
sezono izvilo iz prime`a hrva{ke in-
{pekcije. Na razpis za Nerezine je
~akalo veliko zaposlenih in njihovih
dru`inskih ~lanov, tako da bo letos
tam spet zelo `ivahno ali celo nepo-
zabno.
Elegantno in brez stresov smo se
vklju~ili med ptujske golfiste, vsaj ko
gre za tisti del, ki skrbi za hrano in
pija~o igralcev. Privo{~imo jim lepo
vreme in veliko osebnih in skupinskih
zmag.

Topli obroki so {e vedno na{a
najve~ja skrb, ohranjamo tradicijo
priprave ~im bolj zdrave in sve`e pri-
pravljene hrane. Priprava hrane na eni
strani, prevoz vmes in deljenje na dru-
gi strani nam odvzamejo precej inova-
tivnih mo`nosti za neposredno ponud-
bo na mestu priprave. Kot ugodno
presene~enje smo letos nabavili prve
~e{nje iz Gori{kih brd in jih ponudili k
toplemu obroku. 
Razli~ne prireditve v dvorani, poroke,
sedmine, obletnice, poslovna sre~anja
so dodatni del mozaika ponudbe in
realizacije storitev v podjetju Vital. x

V nedeljo, 1. 6. 2008, ob 8.00 uri je
de`urni gasilec prejel klic, da je v
obratu rondelic zagorelo na hladni va-
ljarni v kanalu za odvleko oljnih hla-
pov. Po`ar se je s pomo~jo ventilator-
ja odvleka raz{iril po celotnem kanalu
in se prenesel {e na streho. 

Poklicni gasilec je na mesto po`ara
prispel z vozilom GVC 16/25, se
pridru`il delavcem, ki so gasili z
ro~nimi gasilniki, in pripravil vitel z
gasilnim prahom. Med ga{enjem je
opazil, da je po`ar zajel ostre{je, zato
je takoj obvestil de`urnega v centru
VargasAla, da prek centra za obve{-
~anje aktivira ~lane PGD Talum. Ko so
se nam pridru`ili {e ti gasilci, smo na
desni in levi strani ostre{ja naredili
prepreke, in to tako, da smo odvija~ili
aluminijaste plo{~e, s tem pa omogo-
~ili tudi ga{enje z leve in desne strani.
Pod aluminijastimi plo{~ami je gorela
izolacija. Pri odstranjevanju alumini-
jastih plo{~ smo uporabljali klju~e,
gasilsko sekiro in motorno rezalko.
Intervencija je bila zaradi vi{ine,
te`jega dostopa, odstranjevanja ve~
merskih plo{~ in prehodov z ene
nosilne pre~ke na drugo zelo zahtevna
in nevarna. Po`ar smo do konca

pogasili ob 13.00. uri, v popoldan-
skem ~asu pa smo organizirali po`ar-
no stra`o.
Na intervenciji so sodelovali trije pok-
licni gasilci in sedem prostovoljnih
gasilcev. Za ga{enje smo porabili 100
kg gasilnega prahu ABC ter okoli
osem kubi~nih metrov vode. Akcijo je
na za~etku intervencije vodil poklicni
gasilec Danilo Herti{, kasneje pa se ja

priklju~il vodja oddelka P@V Drago

Herti{. S pravilnim pristopom in po-

`rtvovalnim delom smo po`ar zelo hi-

tro omejili in s tem zmanj{ali {kodo.

Ob tej prilo`nosti se zahvaljujem zapo-

slenim v II. izmeni, da so pravilno in

u~inkovito za~eli gasiti. Najve~ja vred-

nota pa je, da v tej zahtevni intervenci-

ji ni bilo po{kodovanih.x

Pestro

VITAL

ANTONIJA KRAJNC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Po`ar
v DE
Rondelice

GASILCI

DRAGO HERTI[ 
FOTO: SRDAN MOHORI^

Hladna valjarna

Priprava malice
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Stanko Vajda, na{ novi prvi varnost-
nik, se predstavlja kot zadnji v verigi
kadrovskih zamenjav, ki so bile oprav-
ljene septembra lani. Skromen kot je,
ne poudarja, da je dvajset let vodil eno
najbolj{ih elektroliz na svetu. Vedno
ga je zanimalo delo, in ko on re~e, da
ga je elektroliza obsedla, da je z vese-
ljem prihajal v slu`bo, potem je to ~ista
resnica in mu moramo verjeti na bese-
do. Ali je Talum varnej{i z njegovim
prihodom v VargasAl, ni hotel pove-
dati; naj to poka`e ~as ali ugotovi kdo
drug, si je verjetno mislil. Prav je tako.
Da bi Stanko poveli~eval svoje delo,
ne bomo nikoli do`iveli.

PPrroossiimm,,  ddaa  nnaamm  nnaa  kkrraattkkoo  ooppii{{ee{{
ssvvoojjoo  ddoosseeddaannjjoo  ppoott  vv  TTaalluummuu..  

Prihajam iz vasi Gajevci (obrobje Prle-
kije), kar se tudi sli{i. Po kon~ani vi{ji
{oli in slu`enju voja{kega roka sem se
oktobra 1981 zaposlil v takratni proiz-
vodnji aluminija. Za~el sem kot tehno-
log in leta 1984 nadaljeval kot vodja
elektrolize A. Konec leta 1987 sem bil
skupaj z drugimi dodeljen v skupino
za pripravo na za~etek proizvodnje
aluminija v novi elektrolizi, saj se je
projekt MPPAl bli`al vrhuncu.

DDoolleetteellaa  ttee  jjee  ~~aasstt,,  ddaa  ssii  vvooddiill  eelleekkttrroollii--
zzoo  CC,,  kkii  pprraavvkkaarr  ssllaavvii  ddvvaajjsseett  lleett  uuss--
ppee{{nneeggaa  oobbrraattoovvaannjjaa..  AAllii  jjee  ttuuddii  tteebbee
oobbsseeddllaa  mmoo~~  eelleekkttrroolliizzee??
Elektroliza C je z uporabo ra~unalni{ke
tehnologije pri vodenju procesa takrat
za nas pomenila pravo revolucijo.

Celice so bile postavljene vzporedno,
pokrite, nad celicami so se pomikali
veli~astni in ve~namenski `erjavi. Niti
od blizu ni bilo mogo~e opaziti, da v
celicah poteka elektrokemi~ni posto-
pek pridobivanja aluminija, saj smo
do takrat imeli primerjavo le z na{ima
»babicama«, elektrolizama A in B. Zelo
dobro se spominjam prvega zagona
celice {t. 201, za katero je teko~i elek-
trolit podarila prav elektroliza A. Res
lahko potrdim, da me je elektroliza
obsedla. Z veseljem sem prihajal na
delo. Vsak dan znova sem »obisko-
val« vse celice, {e posebej tiste, ki so
bile kak dan na »bolni{ki«. Rad sem
poslu{al nekak{no vretje elektrolita,
saj je bil to znak dobre proizvodnje.  

ZZeelloo  pprriillaaggooddlljjiivv  iinn  ~~uussttvveenn  ~~lloovveekk  ssii..
KKaakkoo  ssii  sspprreejjeell  nnoovviiccoo,,  kkoo  ssoo  ttii  zzaauuppaallii
vvooddeennjjee  ddrruu`̀bbee  VVaarrggaassAAll,,  pprraavvoo  nnaa--
sspprroottjjee  pprrooiizzvvooddnnjjee  aalluummiinniijjaa??
Moram priznati, da sem novico sprejel
s presene~enjem. Nisem si znal pred-
stavljati vodenja dru`be, ki je v veliki
meri odvisna od zakonodaje. Zaradi
nekaterih incidentnih dogodkov pa so
varnostne slu`be, {e posebej v zad-
njem ~asu, bolj pod kontrolo. Prav ste
navedli v vpra{anju, da je vodenje
VargasAla pravo nasprotje proizvod-
nje aluminija, vendar se je vsega treba
nau~iti. Uspeh pa je ob lastnem
anga`iranju odvisen tudi od u~iteljev,
so{olcev in drugih pogojev.

AAllii  llaahhkkoo  ss  ssvvoojjiimmii  bbeesseeddaammii  ooppii{{ee{{
vvaa{{oo  oossnnoovvnnoo  ffuunnkkcciijjoo??
Smo dru`ba, ki opravlja dve osnovni
dejavnosti: varovanje oseb in premo-
`enja ter protipo`arno varovanje. Va-
rovanje oseb in premo`enja, ki poteka
vzporedno z upravljanjem varnostno-
nadzornega centra, predstavlja kontro-
lo na varovanem obmo~ju. S pomo~jo
videonadzornih sistemov 24 ur na dan
spremljamo dogajanje po tovarni, na
parkiri{~u, objektih, na varnostno-
nadzorni center pa so priklopljeni
alarmni sistemi s {ir{ega obmo~ja. 
Protipo`arno varovanje predstavlja
redno gasilsko slu`bo 24 ur na dan,
kontrolne obhode, gasilske stra`e,
usposabljanje sodelavcev, servisiranje
gasilnikov, preglede hidrantnega
omre`ja, preventivne preglede itd.

Pri obeh dejavnostih opravljamo tudi
druga manj{a dela, opredeljena v
medsebojnih pogodbah.

KKaajj  jjee  pprrii  vvaass  nnaajjbboolljj  ppoommeemmbbnnoo  pprrii
ddeelluu,,  pprrii  mmeeddsseebboojjnniihh  ooddnnoossiihh  iinn
sspplloohh??
Kot varnostna slu`ba smo nenehno v
stiku z razli~nimi ljudmi, s katerimi je
treba komunicirati, jih usmerjati,
opozarjati, kontrolirati itd. Izvajamo
razli~ne postopke, ki morajo biti
opravljeni hitro, korektno in strokov-
no, saj so samo ti pravo merilo zado-
voljstva naro~nikov in uporabnikov
na{ih storitev. Prav vsi se moramo
zavedati, da delujemo kot celota, zato
je dele` vsakega zaposlenega posa-
meznika {e kako pomemben.
Podobno je pri gasilcih. Zaposlene je
treba preventivno vedno znova
opozarjati na nepravilnosti, neupo{te-
vanje pravil itd., ~esar pa ljudje v~asih
ne razumejo.

AAllii  llaahhkkoo  rree~~ee{{,,  ddaa  `̀ee  oobbvvllaaddaa{{  nnoovvoo
ddeelloo  iinn  ddaa  ssii  zzaaddoovvoolljjeenn??
^e sem iskren, niti eno niti drugo.
Menim, da je za poznavanje in obvla-
dovanje dru`be potrebno malo dalj{e
obdobje. Ker pa sem po naravi trmast,
bom vztrajal do izpolnitve izkazanega
zaupanja.

AAllii  ssmmoo  vv  TTaalluummuu  sseeddaajj  bboolljj  vvaarrnnii??
^e vpra{anje malo posplo{im, je
varnost v Talumu predvsem odvisna
od politike oziroma na{ih lastnikov.
Zagotovo pa z vestnim in prizadevnim
delom k varnosti svoj dele` prispeva-
mo vsi zaposleni.  

KKaajj  bbii  ssppoorroo~~iill  ssvvoojjiimm  nnoovviimm  ssooddee--
llaavvcceemm  iinn  kkaajj  oobb  ookkrrooggllii    oobblleettnniiccii
eelleekkttrroolliizzee  CC  ssvvoojjiimm  eelleekkttrroolliizzeerrjjeemm??
Malo prezgodaj se mi zdi, da bi s svo-
jimi novimi sodelavci komuniciral
prek ~asopisa. Kar se elektrolize C
ti~e, moram priznati, da je dvajset let
minilo izredno hitro. Vsem nekdanjim
sodelavcem ob jubileju iskreno ~esti-
tam, {e posebej tistim, ki delajo od
za~etka. Seveda pa vsem privo{~im, da
bi zdravi in varno nadaljevali ter tako
do~akali nove in nove obletnice.
Upam, da jih bomo praznovali skupaj.x

Vztrajal bom

VARGASAL

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

Stanko Vajda

Aluminij, {tevilka 6, junij 2008 15



Kakovost v Talumu se ni za~ela z mag.
Karmen Jo{t, je pa Karmen veliko na-
redila za to, da je ta dejavnost  posto-
poma postala organizirana in tudi del
strategije vodenja tovarne. O vsem tem
in marsi~em drugem nam Karmen
pripoveduje v pogovoru za Aluminij. 

Pogovarjali smo se z mag. Karmen Jo{t

INTERVJU

Kakovost
pomeni
na~in
pove~evanja
vrednosti

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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[tipendistka, pripravnica, tehnolo-
ginja za kakovost, vodja Oddelka za
kakovost. Tako bi lahko na kratko
ozna~ili tvojo delovno kariero od
leta 1994 dalje. Kako sta se spremi-
njali narava in vsebina dela v tem
~asu?

Res je, v Talum sem pri{la kot {tipen-
distka novembra 1993, potem ko sem
diplomirala na takrat {e Tehni{ki
fakulteti na smeri kemijska tehnologi-
ja. Kot kemi~arka sem opravila le
pripravni{tvo, vse nadaljnje delo pa je
bilo povezano z obvladovanjem kako-
vosti na ravni Taluma. Kot tehnologin-
ja za kakovost sem se prvi~ sre~ala s
standardom ISO 9001 ter za~ela spoz-
navati in razumevati sistem zagotav-
ljanja kakovosti, vse to po zaslugi
takratne mentorice Katarine Djurica.
Po njeni upokojitvi sem leta 1998
postala vodja Oddelka za kakovost.
V vseh teh letih se je Talum spreminjal
in temu je sledilo tudi pojmovanje
kakovosti, ki je v zadnjem desetletju
izgubila zgolj tehni~ni pomen. Njeno
razumevanje pa se {iri na procese,
organizacijo in celotno vodenje pod-
jetja.

Katere naloge so trenutno priorite-
ta, kje vidi{ izzive pri svojem delu?

Sistem je treba {e naprej razvijati,
vzdr`evati ter ga nadgrajevati v smeri
smiselnih in potrebnih poenostavitev
ter ~im ve~jega vklju~evanja v poslo-
vanje podjetja. V kratkem pri~akujemo
novo izdajo standarda ISO 9001 in
spremembe, ki jih bo ta izdaja prines-
la, bo treba vplesti v obstoje~i sistem.
In izzivi … Ena izmed bistvenih kom-
petenc vsakega podjetja je ali pa mora
postati inovativnost. O inovativnosti

se danes pogosto pi{e in je predmet
mnogih razprav in raziskav, ki so po-
kazale, da podjetju omogo~a izbolj-
{anje konkuren~nosti in donosnosti z
ustvarjanjem in/ali prevzemanjem
novih izdelkov in idej. 
Nenehno izbolj{evanje je eno izmed
na~el in nenehne izbolj{ave zahteva
standarda ISO 9001, ki je po moji
oceni v Talumu in tudi v mnogih
drugih podjetjih podro~je, na katerem
je {e mo`no izbolj{ati poslovanje. V ta
namen smo za~eli razvijati sistemski
pristop za obvladovanje in spodbuja-
nje zaposlenih k inovativnosti. Kot
rezultat tega `elimo vzpodbuditi pod-
jetni{ko obna{anje zaposlenih in
dose~i, da miselnost nenehnega
izbolj{evanja preide v navado, v vsak-
danje delo ter postane na~in
razmi{ljanja zaposlenih na vseh
ravneh delovanja podjetja.   

Ko govorimo o kakovosti, mislimo
na zelo razli~ne stvari. Govorimo o
kakovosti `ivljenja, kakovosti med-
sebojnih odnosov, kakovosti pitne
vode …. Kaj je pravzaprav kako-
vost?

Kakovost je zelo {irok pojem, ki si ga
ljudje zelo razli~no razlagamo. Te raz-

like izhajajo iz razli~nih kontekstov, v
katerih uporabimo pojem kakovost.
Uporabljamo ga za opisovanje kako-
vosti izdelkov in storitev, kakovosti
procesov, kakovosti dela ali kakovosti
`ivljenja itd. Enotne in splo{no spre-
jete definicije pojma kakovosti ni in je
najverjetneje tudi nikoli ne bo. Kako-
vost je namre~ odraz zna~ilnosti dru`-
benega, ekonomskega, tehni~no-
tehnolo{kega okolja, ki ni stati~no,
temve~ se nenehno spreminja. Zaradi
tega dejstva so posamezne definicije
tudi odraz ~asa, v katerem so nastale. 
Upo{tevajo~ razli~na pojmovanja ka-
kovosti in svoje dolgoletne izku{nje na
tem podro~ju, izhaja moja opredelitev
kakovosti iz njenih posledic in se
glasi: kakovost pomeni na~in pove~e-
vanja (dodajanja) vrednosti; (ne)doda-
janje vrednosti ka`e na{o (ne)ka-
kovost. 

Integrirani sistemi, kakovost, od-
nos do okolja so podro~ja, ki so jih
najini sodelavci najvi{je ocenili v
anketi Talum 2007. Odgovornost
za kakovost dela pa je ena izmed
temeljnih vrednot Taluma. Od kod
to veliko zavedanje o pomenu ka-
kovosti?

Mislim, da to ni naklju~je, temve~
rezultat ve~letnih sistemati~nih priza-
devanj na podro~ju usposabljanja in
razvoja sistema kot tak{nega. Zave-
damo se, da imajo zaposleni v pod-
jetju klju~no vlogo, saj kakovost pri-
haja od ljudi. S spodbujanjem zavesti
zaposlenih, da vsi s svojim delom
prispevamo k izpolnjevanju ciljev in
da so cilji posameznikov tudi cilji
podjetja in obratno. Prizadevanje za
kakovost je postalo na~in razmi{ljanja

in ena izmed klju~nih vrednot, ki ji v
Talumu pripisujemo najvi{jo vred-
nost. 

Da kakovost postane na~in razmi{lja-
nja zaposlenih, so potrebni dolo~eni
napori in ~as, saj posameznih razvoj-
nih faz ni mogo~e preskakovati. S tem
smo na primer soo~eni v proizvodnji
ulitkov, kjer je formalno sicer sistem
vzpostavljen, za samoumevnost bo pa
treba spremeniti na~in razmi{ljanja,
kar zahteva dolo~en ~as. 

»Upo{tevajo~ navedena
dejstva, sem razvila model
za uvajanje in analizo 
izvajanja sistema kakovosti,
ki temelji na mojih lastnih
izku{njah v praksi.«

»Kot tehnologinja za
kakovost sem se prvi~
sre~ala s standardom 
ISO 9001 ter za~ela 
spoznavati in razumevati 
sistem zagotavljanja
kakovosti, vse to po 
zaslugi takratne mentorice 
Katarine Djurica.«

Aluminij, {tevilka 6, junij 2008 17



Standardi ISO so v na{e delo pri-
nesli veliko reda, urejenosti, vzpo-
stavili so pravila, predpise. Mnogi
zaposleni menijo, da je predpisov
preve~. Kaj je tu mogo~e narediti?

To so ve~na vpra{anja: koliko in kaj
dokumentirati, kje je prava mera ipd.
Po eni strani je nekatere stvari nujno
determinirati, po drugi strani pa pre-
veliko {tevilo dokumentov in preve~
podrobna navodila zmanj{ujejo moti-
vacijo, du{ijo ustvarjalnost ter izzove-
jo nelagodje pri zaposlenih. 
Zavedati se moramo, da dolo~eno
koli~ino dokumentov zahteva na eni
strani zakonodaja (ne samo s podro~ja
varnosti in zdravja pri delu), na drugi
strani pa potrebna urejenost sistema,
to pa pomeni upravljanje v `eleni sme-
ri, v smeri doseganja postavljenih cil-
jev ali da bi se izognili ne`elenim do-
godkom, kot je slaba kakovost izdel-
kov ipd.
Prav zaradi tega je treba strukturo in
delovanje sistemov nenehno spremi-
njati (revidiranje dokumentov) in do-
pu{~ati »pravo mero« stabilnosti sis-
tema in {e kako potrebno ustvarjalnost
zaposlenih. 

Lani si dokon~ala magistrski {tu-
dij. Kaj je bil razlog, da si s
podro~ja kemije svojo pozornost
preusmerila na poslovodenje in or-
ganiziranje?

Na podro~ju kemije sem delala le v
~asu pripravni{tva, in komaj sem
za~ela spoznavati prakti~ne vidike
kemije, sem bila usmerjena na drugo,
zame takrat povsem novo podro~je
dela, ki s smerjo mojega dotedanjega
{tudija ni imelo nobene povezave.
Razlog, da sem ponovno za~ela {tudi-
rati, je bila moja osebna ambicija,
`elja po raz{irjanju znanja. Priprav-
ljena sem bila vlagati v {olanje, v svoj
razvoj. Podro~je, ki sem ga {tudirala,
pa ni bilo tako zelo razli~no od dela, ki
ga opravljam. 

Naslov tvoje magistrske naloge je
bil »Sistem vodenja kakovosti po
ISO 9001 kot dejavnik tr`nega us-
peha«. Lahko kaj ve~ pove{ o tem?

Vpra{anje, s katerim so pogosto
soo~eni sodobni mened`erji, je, katera
vodstvena orodja uporabiti za obvla-
dovanje delovanja in zagotavljanje
dolgoro~ne konkuren~ne sposobnosti

podjetja. Eno izmed zmogljivih orodij
za izbolj{anje poslovanja podjetja je
delovanje v skladu z zahtevami po
standardu ISO 9001, seveda ob pred-
postavki, da ga uporabljamo ne zgolj
kot skupek formalnih predpisov, tem-
ve~ kot prilo`nost za vsebinsko preno-
vo poslovanja. Le premi{ljena odlo~i-
tev, dobra priprava in vztrajanje pri
uvajanju novosti so po mojem mnenju
odlo~ilne za uspe{no uvajanje sis-
tema. 

In na kak{en na~in je po tvojem
mnenju to mogo~e dose~i? 

Vsako podjetje je edinstveno, nepo-
novljivo in samosvoje in mora slediti
svoji lastni poti za vzpostavitev sis-
tema vodenja kakovosti. Pri tem si
lahko pomaga z dobro prakso drugih
podjetij, vendar mora upo{tevati svoje
posebnosti in lastne zmo`nosti. Upo-
{tevajo~ navedena dejstva, sem razvi-
la model za uvajanje in analizo izva-
janja sistema kakovosti, ki temelji na
mojih lastnih izku{njah v praksi. Ta
model se zato od obi~ajnih postopkov
uvajanja standarda razlikuje predvsem
v fazi priprav na uvajanje sistema
vodenja kakovosti, ko dilema, ali se
bomo sploh lotili uvedbe sistema ali
ne, {e ni dokon~no re{ena. Model
predvideva ugotavljanje u~inkov
uvedbe, in to tako na izvajanje
posameznih procesov kot na poslo-
vanje podjetja kot celote.  

Ko stojim pred dilemo, sistem
vodenja kakovosti da ali ne, na
osnovi ~esa se odlo~iti?

Ugotavljam, da je pri uvajanju sistema
vodenja kakovosti predvsem pomem-
ben miselni napor v pripravljalni fazi,
ko dolo~amo cilje, ki jih z uvedbo sis-
tema `elimo dose~i. ^e je njegovo
uvajanje zgolj formaliziranje dana{-
njega poslovanja, smo zamudili odli~-
no prilo`nost za pomemben razvojni
korak, ki ga uvajanje standarda lahko
predstavlja. Skoraj bolj pomembno
kot uskladiti na{e dana{nje poslovanje
(ki je lahko slabo, neu~inkovito,
neuspe{no) z zahtevami standarda je –
navsezadnje – zgraditi nove zmo`nosti
podjetja, ki nam bodo zagotavljale
pre`ivetje tudi v prihodnosti. Med cilje
standardizacije je zato treba uvrstiti
vsebinske izbolj{ave poslovnih pro-
cesov z merljivimi kazalniki (npr. pro-

duktivnost, kakovost, stro{ki, novi
proizvodi itd.). ^e na teh podro~jih ne
zaznamo nobenih izbolj{av, potem
lahko standardizacijo ozna~imo kot
neizkori{~eno prilo`nost. V primerjavi
s konkurenco, ki se standardizacije ni
lotila, smo celo nekaj izgubili; uvaja-
nje in izvajanje standarda nam namre~
porablja vire – ~as in denar.

Razvoj kemije kot znanosti je izre-
den. Brez nje v `ivljenju  ne gre. Si
glede na to, da si po izobrazbi kemi-
~arka, kdaj bolj pozorna na to, kaj
pi{e na prehrambnih izdelkih? Kaj
se dogaja s kakovostjo `ivljenja?

Razvoj znanosti na podro~ju pridelave
hrane je usmerjen bolj v koli~ino kot v
kakovost. Potro{niki zahtevamo vi-
zualno lepe proizvode; cena mora biti
dovolj nizka, da lahko polovica kup-
ljenega roma v ko{. Kemija ne bo
nikoli ve~ podrejena proizvodnji zdra-
ve hrane. [tevilo prebivalcev Zemlje
se pove~uje, `ivljenjski prostor se kr~i;
del dosedanjih poljedelskih povr{in se
bo uporabljal za proizvodnjo energije.
^lovek ima pa~ to lastnost, da tro{i
toliko, kot ima na razpolago, in ne
toliko, kot v resnici potrebuje. Kako-
vost `ivljenja v materialnem smislu se
sicer izbolj{uje, trpijo pa zaradi tega
vrednote in odnosi med ljudmi.
Kapitalisti~ni svet je samoten in
hladen. 

Si mamica dvanajstletne Nike in
dve leti starega Bla`a. Kako ti uspe-
va usklajevati naporno delo in skrb
za otroka?

Bla` zahteva neskon~no veliko pozor-
nosti in energije, kot vsi mal~ki nje-
gove starosti. @ivljenje vseh v dru`ini
je podrejeno njegovim potrebam in

zmo`nostim. Zna biti trmast in te`a-
ven, `e v naslednjem trenutku pa ves
sladek. Ti trenutki odtehtajo ves trud.
Nika je zakorakala v najstni{ka leta;
trenutno je v fazi, ko se {e ne more
odlo~iti, ali bi raje ostala otrok ali bi
bila raje odrasla. Je pa pridna v {oli in
vneta u~iteljica svojega bratca.   

Z Avgustom sta zasadila prve trte
sauvignona in renskega rizlinga. Je
to eden izmed na~inov, kako
ohranjati stik z naravo? 

Nazaj h koreninam (najini predniki pri-
hajajo iz Haloz in Slovenskih go-
ric).Verjetno vsak med nami sanja o
majhni zidanici sredi zelenega okolja z
lepim razgledom, brez mestnega vr-
ve`a in hrupa. Midva sva to idilo na{la
na Bi{e~kem vrhu. Leposlovne knjige
na policah so zamenjali priro~niki o
tradicionalni kme~ki arhitekturi, vino-
gradni{tvu itd. Teh nekaj trt je sicer
zgolj poskus bolje razumeti tiste, ki se
s tem resno ukvarjajo. ^ar `ivljenja
i{~eva v ustvarjanju. Sam cilj niti ni
tako pomemben; bolj pomembna je
pot do tja. 

Bli`a se ~as dopustov. Kaj bo{
po~ela, kako si bo{ napolnila ba-
terije?

Rada kolesariva. ^asa ni veliko, zato
po~neva to bolj intenzivno. Vsaj
dvakrat tedensko si izbereva kak{en
halo{ki »gorski« cilj (Jan{ki vrh,
Bolfenk itd.) in pustiva tam ves stres in
skrbi. Pot navzdol je nato la`ja, tako in
druga~e.
Poleti bomo nekaj dni pre`iveli v
majhnem zalivu ob hrva{kem morju.
Ravno dovolj, da si po prihodu domov
re~e{: doma je najlep{e.x
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V Evropski uniji je bila lani sprejeta
uredba REACH za varnej{o uporabo
kemikalij. Kaj je REACH? REACH je
kratica za registracijo, evalvacijo in
avtorizacijo (odobritev) kemikalij
(chemicals). Uredba REACH pomeni
enega izmed najve~jih posegov na
podro~ju za ravnanje s kemikalijami in
obsega ve~ kot 1000 strani. Veljati je
za~ela 1. 7. 2007 in opredeljuje rav-
nanje s kemikalijami na ravni celotne
EU, vzpostavlja bolj{i pregled nad
varnim ravnanjem s kemikalijami in
zmanj{uje tveganja, ki jih kemikalije

prina{ajo za zdravje ljudi in okolje.
Uredba REACH se nana{a na vse
kemikalije in izdelke, ki se pojavljajo v
delovnih in tehnolo{kih procesih.
Proizvajalci in uvozniki katerekoli ke-
mikalije, ki jo proizvajajo zunaj dr`av
EU ali jo uva`ajo v EU v koli~ini ene
tone ali ve~ na leto, bodo morali opra-
viti predregistracijo oziroma kasneje
registracijo te kemikalije, da jo bodo
lahko {e naprej proizvajali ali uva`ali.

Uredba REACH dolo~a, da proizvajal-
ci, uvozniki in drugi udele`enci v

dobavni verigi (od distributerjev do
poklicnih uporabnikov) zagotovijo po-
datke o lastnostih kemikalij in na~inih
zmanj{anja tveganja pri njihovi upora-
bi, uporabnikom pa prina{a ustrezne
informacije o varnosti uporabe in
morebitnih {kodljivih vplivih. 
Temeljni cilji uredbe REACH so:
- izbolj{ati raven varovanja zdravja

ljudi,
- izbolj{ati raven varovanja okolja,
- spodbujati inovativnost in trajnostno

delovanje kemijske industrije.

Eden izmed klju~nih namenov je, da
kemikalije, ki pomenijo ve~je tveganje
za zdravje ljudi in okolje, postopoma
nadomestijo varnej{e kemikalije in
tehnolo{ki procesi. Z izrazom kemika-
lija ozna~ujemo snovi v razli~nih
pojavnih oblikah. To niso samo tiste
snovi, ki se uporabljajo npr. v na{em
laboratoriju, temve~ se izraz nana{a
tudi na pripravke, v katerih so kemika-
lije le ena izmed sestavin. Dve zna~ilni
pojavni obliki kemikalij sta:
1. ~ista snov (snov kot taka) in
2. pripravek, ki je me{anica dveh ali

ve~ snovi (npr. barve, laki, ~istilna
sredstva).

Kemikalije lahko vsebujejo tudi razli~-
ni izdelki, npr. smu~i, avtomobilske
gume, tekstil, pohi{tvo, gospodinjski
aparati.

Uredba REACH se ne nana{a samo na
kemijsko industrijo, temve~ na vse
udele`ence v dobavni verigi: proizva-
jalce, uvoznike, distributerje, druge
poklicne uporabnike, kot so podjetja
in obrtniki (npr. kemi~ne ~istilnice,
avtoli~arske delavnice ipd.) ter izdelo-
valce izdelkov (npr. deli za avtomobil-

sko industrijo, proizvajalci bele tehni-
ke, proizvajalci pohi{tva, izdelovalci
plasti~nih izdelkov itd.).
Kak{na je torej vloga Taluma v zvezi z
novo uredbo REACH? Dru`ba Talum
se je `e zelo zgodaj vklju~ila v
aktivnosti, ki so povezane z uredbo
REACH, in to s podpisom pogodbe
Konzorcija REACH pri Evropskem alu-
minijskem zdru`enju (EAA) leta 2004,
od katerega pri~akuje ustrezne infor-
macije glede varne uporabe aluminija
v vseh pojavnih oblikah. Za izpeljavo
aktivnosti v Talumu je bil oblikovan
poseben sklep na Odboru za ravnanje
z okoljem ter varnost in zdravje pri de-
lu. Ker smo proizvajalec in uvoznik
najmanj ene tone neke kemikalije (npr.
aluminija in aluminijske zlitine, gli-
nice, AlF3, silicija itd.) na leto, bomo
za~eli postopek predregistracije od 
1. 6. 2008 do 1. 12. 2008, kar je
osnovni pogoj, da imamo pravico do
predhodnega obdobja za registracijo.
Registracijo bomo morali izvesti s
predlo`itvijo registracijskega dosjeja
pri Evropski agenciji za kemikalije
(ECHA), ki je odgovorna za centra-
lizirano usklajevanje in izvajanje ured-
be REACH na evropski ravni. Pri nas v
Sloveniji nadzira izvajanje uredbe
Urad RS za kemikalije pri Ministrstvu
za zdravje. ^e snovi ne bodo registri-
rane, jih ni mogo~e proizvajati ali
uva`ati. Pravo~asna priprava na zah-
teve in obveznosti torej omogo~a ne-
moteno izvajanje dejavnosti. Ocenju-
jemo, da bo dru`ba Talum izpolnila
vse zahteve in obveznosti v zvezi s
tem, saj so aktivnosti, ki jih ve~inoma
izvajajo Nabava, Marketing in Slu`ba
za informatiko, v polnem teku.x

REACH, nova 
zakonodaja na
podro~ju kemikalij 
v EU  

KAKOVOST

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: DARKO FERLINC

Dr. Marko Hom{ak
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Aprila in maja smo delavci iz DE Ulitki
aktivno sodelovali na dveh mednarod-
nih sejmih. Prvi sejem, ki sva ga z
Dejanom Lorberjem obiskala med 9.
in 12. aprilom, je bil v Italiji, v meste-
cu Montichiari blizu Brescie, imeno-
van METEF (International Aluminium
Exhibition). Drugi sejem je bil v Sttut-
gartu v Nem~iji, imenovan European
Automotive Components EXPO 08.

Za METEF smo se odlo~ili na podlagi
povabila italijanskega zdru`enja Asso-
meta, ki je letos prvi~ organiziralo
stojnico, na kateri so se predstavljala
podjetja iz dr`av, ki tam {e niso raz-
stavljala. Razstavni prostor Assomete
na sejmu je bil na povr{ini pribli`no
120 m2. Prostor smo skupaj s povab-
ljeno slovensko delegacijo delili {e s
podjetji in predstavniki zdru`enj in
grozdov iz Gr~ije, Romunije, s Poljske,
iz Albanije, Srbije, ^rne gore, s ^e{ke,
Mad`arske, Hrva{ke, iz Maroka ter
Ukrajine. Skupno nas je bilo prijav-
ljenih 159 delegatov. Pri navezovanju
stikov nam je pomagalo predstavni{-

tvo slovenskega gospodarstva Japti, ki
je bilo prisotno ves ~as sejma in nam
na razpolago. Na tem mestu se mo-
ramo zahvaliti predstavnikoma Japtija
iz Milana Lari ^erneti~ in Roku Oppel-
tu, ki sta poskrbela za organizacijo in
dobro vzdu{je, predvsem pa za uvod-
no besedo o Sloveniji in slovenskem
gospodarstvu, o katerem je govoril
tudi dr. Martin Debeljak, predstavnik
Gospodarske zbornice. V ~etrtek, 
10. aprila, smo kot edino slovensko
podjetje predstavili tudi Talum. Sejem
smo zapustili z dobrimi vtisi in tudi z
idejami za na{ drugi sejem v Stutt-
gartu.
Na sejem v Stuttgartu, ki je potekal
med 6. in 8. majem, nas je povabil GIZ
ACS – slovenski avtomobilski grozd.
Za ta sejem smo se v DE Ulitki dogo-
varjali za pripravo na{e stojnice, ~e-
prav smo jo delili z GIZ ACS-om in
ETI-jem iz Izlak. V ta namen smo v
Talumu med delovnimi enotami »zavi-
hali rokave« in za~eli uresni~evati ide-
je o podobi stojnice. Tako smo po
nabavi novega LCD-ja sodelovali z DE

Vzdr`evanje, ki nam je pomagala pri
izdelavi stojala. Z Darkom Ferlincem
smo pripravili plakate, s sodelavci
smo izdelali podstavek iz ulitkov, v
Revitalu so poskrbeli za cvetli~ni vlo-
`ek ter v Vitalu za pogostitev na stojni-
ci. Vse to je pokazalo, da Talum delu-
je kot celota, in v ~asu priprav nisem
imela ob~utka, da bi bili iz razli~nih
delovnih enot. Hvala vsem, ki ste po-
magali pri uresni~itvi sejemskega pro-
jekta. Sejma se je tokrat udele`ila ne-
koliko ve~ja ekipa iz Taluma. Poleg
mene in Dejana Lorberja, ki sva na pot
krenila nekoliko prej zaradi priprave
stojnice, so se sejma udele`ili tudi Mi-
ran Purg, Helga Lenart, Brane Ko`uh
in Robert Merlak. 
Organizacijsko je bil sejem na visoki
ravni, za kar gre zahvala Du{anu Bu{e-
nu iz GIZ ACS-a. Namen je bil
dose`en. Menim, da smo Talum solid-
no predstavili in obenem pridobili ne-
kaj novih izku{enj ter poznanstev iz
stroke, v kateri delujemo.x

Predstavitev DE Ulitki v tujini

SEJEM

VESNA MASTEN
FOTO: DEJAN LORBER

Z leve: Martin Debeljak, Lara ^erneti~, mag. Dejan Lorber, Vesna Masten, Rok OppletVesna Masten med predstavitvijo
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Pyrotek, eden izmed vodilnih proizva-
jalcev pomo`nih livarskih materialov,
prireja vsaka tri leta delavnico, na ka-
teri s pomo~jo prijateljskih podjetij
predstavi razvoj pomo`nih materialov
in tehnologij, ki ve~plastno vplivajo na
delo v livarnah, predvsem na stro{ke,
varnost in kakovost.

Leto{nje, `e ~etrto sre~anje je z
naslovom International Metal Quality
Workshop potekalo med 20. in 23.
majem v Istanbulu v Tur~iji. Udele`ilo
se ga je 320 delegatov, ki smo pri{li iz
42 dr`av, kar samo po sebi govori o
koristnosti delavnic za aluminijsko
industrijo. Poleg doma~inov so pre-
vladovali delegati iz novih aluminij-
skih velesil (Zdru`eni arabski emirati,
Bahrajn, Rusija), kjer dnevno pove~u-
jejo proizvodnjo nam poznanih proiz-
vodov, kot so drogovi, livarske zlitine,
brame in {iroki trak. Postavlja se vpra-
{anje: kaj {e preostane majhnim,
kakor je Talum? Odgovor je v Talumu
znan: tr`ne ni{e, vi{ja stopnja prede-
lave in uporaba odpadnega aluminija.

Konferenca poteka v obliki plenarnih
predavanj in delavnic, kjer udele`enci
dobijo tudi najkoristnej{e informacije.
Na delavnicah vsi pazijo, da ne pove-
do preve~, zato so nakazane le poti do
re{itev, do katerih pa se mora{ doko-
pati sam, saj se dandanes vsi zaveda-
jo, da je oprema dostopna vsem,
uspe{nost procesa (rentabilnost) pa je
odvisna od znanja, a tega seveda vsi
skrivamo pred konkurenco. Kljub te-
mu sem izvedel ve~ koristnih informa-
cij s podro~ja {irokega traku (vrste
bizet, izdelava bizet, grafitni sistem,
vplivi na bomba`o {irokega traku,
mesta doziranja modifikacijske `ice,
vpliv plinovitosti taline na povr{ino
traku, SMT-pe~ka za dogrevanje taline
pred banjico …). 
Tudi premaz borov nitrid, ki ga v livar-
nah uporabljamo za za{~ito `lebov in
kerami~nih segmentov, mi je sedaj
bolj razumljiv. Z ustreznim borovim
nitridom bomo dosegli bolj{o za{~ito
grafitnih delov (zajemalke, rotorji) in
jeklenih orodij. 
Pretresljivo je bilo predavanje o na-
menskih za{~itnih premazih livnih
jam, ki so bili razviti v zadnjih desetih
letih in katerih namen je prepre~iti
eksplozije aluminija v jami, polni vo-
de. Tak{en premaz smo v livarni gnet-
nih zlitin uporabili v leto{njem letu. V
zadnjih dvajsetih letih so bile v svetu
tri mo~ne eksplozije aluminija v livnih
jamah, ki so skupaj terjale kar dvajset
~love{kih `ivljenj. Eksplozije so bile
tako mo~ne, da so podirale celo
zunanje stene objektov. Za primerjavo
naj povem, da je eksplozivna mo~ 3 kg
teko~ega aluminija v vodi enaka
eksplozivni mo~i 1 kg TNT-ja.

In kaj je {e novega? Novi so materiali
za razdelilne `lebove (drogovi), ki pa
so {e v fazi kon~nega testiranja, razvili
so nov ognjevzdr`ni material RFM, za
katerega i{~ejo {e {ir{a podro~ja upo-
rabe; pri nas bi ga lahko uporabili na-
mesto grafitnih zajemalk, s katerimi
vzor~imo talino. 
Na enem izmed predavanj smo kot
testna referenca bili omenjeni tudi mi,
saj smo pred leti skupaj s Pyrotekom
(EMP) opravljali teste zni`evanja natri-
ja in kalcija s pomo~jo soli Promag v
ja{ku EMP-~rpalke.
Na delavnicah so se predstavili znani
proizvajalci opreme, kot so Wagstaff,
Properzi, Mechaterm, Bruno Presezzi
in LSM.
In {e nekaj besed o Istanbulu. Zve~er
smo si ogledali nekaj glavnih turisti~-
nih zanimivosti tiso~letnega mesta,
kjer se {e dandanes prepleta vpliv
Evrope in Orienta. Morda me je {e
najbolj presenetil glavni korzo, kjer
sre~a{ manj `ensk, tako reko~ ni~, s
tradicionalnimi muslimanskimi pokri-
vali kakor v Nem~iji ali kak{ni drugi
»gastarbajterski« dr`avi. Vsekakor pa
je Istanbul mesto prometnega kaosa,
kjer pe{ ve~krat pride{ hitreje na cilj
kakor z avtom. [oferjem bi lahko po-
delili zlato zna~ko za filigransko na-
tan~nost pri obvladovanju svojega
jeklenega konji~ka na cestah, kjer ve-
ljajo nam nerazumljiva pravila.x

Predstavitev novih tehnologij v livarnah

LIVARNA

MATEJ ERNECL
FOTO: MATEJ ERNECL

Na konferenci
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Svet ni vedel, da je pristal v pesmi je naslov umet-

ni{kega dokumentarnega filma o SSttoojjaannuu  KKeerrbblleerrjjuu,

ki je posve~en umetnikovi skoraj{nji sedemdesetlet-

nici. Re`ija filma je bila zaupana priznani in cenjeni

re`iserki dokumentarnih filmov JJaassnnii  HHrriibbeerrnniikk,

RRaaddoo  LLiikkoonn je direktor fotografije, TToommaa`̀  LLeettnnaarr pa

scenarist. Direktorica filma je AAlleennkkaa  SSllaavviinneecc.

Kakovostna ekipa in snemanje z najbolj{o tehniko
sta zagotovilo, da je RTV Slovenija potrdila predva-
janje filma kot dokumentarec meseca. Snemanje se
je za~elo februarja 2008 in poteka v vseh letnih ~asih
na Ptuju, v Kidri~evem, na Ptujski Gori, v Halozah. V
Talumu bo ekipa snemala 14. avgusta, na Ptujski
Gori pa 15. avgusta 2008.
Premiera filma bo v prenovljenem hotelu Mitra 20.
novembra 2008. 
Film bomo prijavili tudi na mednarodne festivale. K
sodelovanju so povabljene vse halo{ke ob~ine, ki
jim bo s tem zagotovljeno neomejeno predvajanje
filma v kulturne in promocijske namene, predvsem
ob kulturnih dnevih na osnovnih {olah.

Doslej so film podprli: Talum, d. d.; GH Holding, 
d. d.; Hosting, d. o. o.; Elektro Maribor, d. d.; MO Ptuj;
ob~ina Maj{perk; ob~ina Kidri~evo; Adria Airways,
d. d.; Intera, d. o. o.; Komunala Ptuj, d. d.; ^isto
mesto, d. d.; Cestno podjetje Ptuj, d. d.; Po{ta
Slovenije, d. d.; Nova KBM, d. d.; Slovenske
`eleznice, d. d.; Tenzor, d. o. o.; Elektro Sen~ar, 
d. o. o.; Goja, d. o. o.; Optika Clarus, d. o. o.; Hotel
Primus; [tajer les, d. o. o.; od medijev pa Najdi.si;
Ve~er, d. d.; The Slovenia Times; Radio Si; Rotary
club Ptuj; Lions club Ptuj in drugi.x

Slovenske tajnice in poslovni sekre-
tarji smo se konec maja zbrali v Porto-
ro`u `e na  16. tradicionalnem kongre-
su tajnic in poslovnih sekretarjev, ki je
potekal v Kongresnem centru GH Ber-
nardin. Tudi letos se nas je zbralo
veliko, kar okrog 650. Organizator
Planet GV je  pripravil zelo strokoven
program z zanimivimi temami, ki so
povezane s tajni{kim delom in izbolj-
{anjem ve{~in oziroma z aktualnimi

vsebinami, ki oblikujejo tajni{ko
stroko. 
Dru`ile smo se na {tevilnih predava-
njih in prakti~no naravnanih delavni-
cah, povezanih z na{im delom. Zve-
dele smo, kak{na je na{a naloga glede
internega komuniciranja in internega
mre`enja, seznanile smo se z aktualni-
mi vpra{anji novele zakona o delovnih
razmerjih, kako upravljati `ivljenjsko
energijo za premagovanje sindroma
izgorelosti na delovnem mestu, kako

izbolj{ati odnose z nadrejenimi, spoz-
nale smo nova pravila protokola …
Sodelovale smo v razli~nih izbirnih
sekcijah, denimo na temo prepre~e-
vanja konfliktov, upravljanja ~asa in
premagovanja najpogostej{ih zadreg
pri sestavljanju poslovnih dopisov. 
V sklopu kongresa je potekal tudi iz-
bor tajnice leta. Leto{nja tajnica leta je
Betka [tefani~, ki je zmagala na
strokovnem testiranju znanja z razli~-
nih podro~ij, ki je potekalo marca.

Poleg [tefani~eve, ki je na testiranju
dosegla najve~ to~k od vseh tekmo-
valk, sta bili finalistki {e Vildana Kralj
in Renata Mu`e. Organizatorji tekmo-
vanja so podelili tudi 21 priznanj
preizku{ena tajnica 2008.x

Svet ni vedel,
da je pristal 
v pesmi

KULTURA

ALENKA SLAVINEC
FOTO: ALENKA SLAVINEC

Na snemanju filma

Vloga tajnice
in poslovnega 
sekretarja postaja 
vse kompleksnej{a

IZOBRA@EVANJE

Z leve: Marija, Dragica, Marija, Marija, Ivanka, DanicaDANICA HRN^I^
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Naj bo kratka ali dolga, sladka, grenka,
~rna, bela, smetanasta, vse je samo
kava. Kot je `ivljenje samo `ivljenje.
^lovek je tisti, ki je lahko druga~en,
ker zmore z razumom in voljo spre-
meniti de` v sonce.
[e eno de`evno popoldne, si re~em in
glasno zavzdihnem, kot da bi z mene
padlo vse breme prete`kega vremena.
Stojim ob oknu s skodelico vro~e kave
in zrem vanj, kot bi bilo nekaj poseb-
nega, edinstvenega. Pa je samo
navadno okno … A danes je to okno
zame posebno, ker opazujem kapljice,
kako po~asi in vztrajno podlegajo
te`nosti, ki jih sili navzdol, dokler na
koncu ne izginejo sredi ni~esar. Kot
dana{nji dan, vse drsi nekam navzdol,
vklju~no z mojim razpolo`enjem …
Potem naslonim svoj nos na steklo in
dahnem vanj, da se nanj nari{e zame-
gljen oblak sape. To sem vedno rada
po~ela. Potem je majhen prst narisal

son~ek sredi okna in po~utila sem se
veliko bolje. In tudi danes ima ta son-
~ek zame magi~en u~inek, saj me ne-
hote prisili k razmi{ljanju o tem, kako
prekleto nam je prav tega vremena. 
Razmi{ljam, da je v naravi vse nare-
jeno po sistemu bumeranga. Vedno
dobi{ to~no tisto, kar si zaslu`i{, pa
naj ima ta stvar pozitiven ali negativen
predznak. @e stari ljudje so poznali
modrost, da nikoli drugemu ne `eli ali
stori tega, ~esar sam ne `eli{ dobiti
nazaj. In to po mo`nosti v podvojeni
obliki. To prisr~no modrost bi lahko
prenesla na odnos med naravo in ~lo-
ve{tvom. ^e se je za~elo s kugo in
kobilicami, nadaljevalo s poplavami in
potresi – do kod se bo vse skupaj
stopnjevalo? Kar spreleti me ob tej
srhljivi misli. Pa saj no~em vedeti …
Potem se nasmehnem svoji navihani
misli. Saj je pravkar nehalo de`evati in
zdi se mi tako, kot bi nebo sli{alo moje
godrnjanje, ki se po prstkih plazi
naokoli …
Pozdravljeno, sonce, in `e sem zunaj
med travami, drevesi in pod umitim
nebom. V zraku je vlaga, kot da zemlja
ne more v hipu po`reti vsega tega
razko{ja kapljic. Kot bi izgubljenemu
popotniku sredi pu{~ave ponudil stek-
lenico vode, ki je ne more izpiti na
du{ek. Osvobojeni oblaki se sprehodi-
jo prek lu` in opazujem njihovo puha-
sto belino, ki se ogleduje v odsevu
nenadnega son~ka. Potem moj pogled

zmotijo male rde~e po{asti, kot jih
imenujem. Povsod je polno rde~ih
pol`ev, ki se ravnodu{no sprehajajo
po so~ni solati in se po~utijo povsem
doma~e. Pa naj {e kdo re~e, da se
danes spla~a imeti vrt! Saj ti ni~ ne
ostane! ^e ti ne zagode su{a, ga mo-
ra{ deliti z malimi rde~imi po{astmi. V
mislih si ri{em godrnjave ljudi, ki v
plasti~ne vre~ke nabirajo rde~e pol`e
in se jezijo ali pa kot terminatorji,
oboro`eni z vsemi mo`nimi pesticidi,
ska~ejo po svojih vrtovih in se gredo
»pesticidno« vojno z nami{ljenimi
sovra`niki. Pa saj ta drobna bitja niso
kriva, da so na{i vrtovi njihovi rajski
parki. To je samo njihov na~in pre`i-
vetja. Kriv je ~love{ki napuh. Kaj je
narobe z nami? Narava nas je udarila
po na{ih prevzetnih glavah, mi pa {e
kar gledamo okoli sebe, kaj le bi to
lahko bilo. Sedimo ob oknih in se jezi-
mo na vreme, jezimo se na rde~e
po{asti, be`imo pred poplavami, pred
potresi … in {e kar upamo, da bo
bolje, ne da bi na tem svetu kaj spre-
menili. Tola`imo se, da je krivo
~love{tvo. Kdo sem potem jaz, kdo si
ti, ki to bere{? Sva morda pol`a?
Vpra{anje brez odgovora nemo obvisi
v zraku. Nebo, trave in oblaki poznajo
odgovor. Vse ka`e, da bo ponovno
de`evalo. Narava odgovarja na na{a
vpra{anja. Mi pa kar nemo {tejemo
kapljice na oknih in si ri{emo sonce
… x

Ob skodelici kave

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Aluminij, {tevilka 6, junij 2008 23



Vedno ko pri kakem {anku pla~am pi-
vo in mi potem natakarica vrne evrski
»drobi`«, pogledam slikico na kovan-
cu, ker se mi to zdi zelo zanimivo. Pre-
den je Slovenija vstopila v evrsko ob-
mo~je, sem kupil nekaj kompletov slo-
venskih kovancev. Mogo~e bom neke-
ga dne zbral tudi kovance vseh dr`av,
ki kot pla~ilno sredstvo uporabljajo
evro.

Numizmatika je zbiranje kovanega in
papirnatega denarja, v zadnjem ~asu
pa tudi plasti~nega. Govorim seveda o
razli~nih karticah, s katerimi pla~u-
jemo razli~ne ra~une. Pogovarjali se
bomo z na{im delavcem Darkom Ko-
zodercem iz Apa~, ki ima v svoji zbirki

kar zajetno {tevilo kovancev in ban-
kovcev.
V njegovem stanovanju sva sedla za
mizo, na kateri so bili pripravljeni al-
bumi, etuiji in druge oblike pakiranja
razli~nih kovancev. Za~ela sva z zbirko
evrskih kovancev. Album je prirejen
obliki kovancev in urejen po dr`avah.
Nato so sledili drugi albumi. Zdelo se
mi je – ~eprav sam pravi, da mu v
zbirki ni noben kovanec posebej pri
srcu –, da je zelo ponosen na zbirko
denarja Kraljevine SHS, ki jo je zbral v
celoti. Kmalu bo kompletna tudi zbirka
avstro-ogrskega denarja. Fascinirajo
srebrniki Marije Terezije. Iz te zbirke
najbolj ceni originalni (torej prvoko-
vani) srebrnik, talar iz leta 1780.
Kovanega in drugega denarja je po
svetu veliko, zato sam zbira denar, ki
je bil v obtoku na slovenskih tleh. In
tudi tega ni malo, saj so po na{ih tleh
neko~ pohajali Nemci, Avstrijci,
Mad`ari, Italijani in pred njimi
Rimljani, tudi Napoleon se je potikal
po na{ih krajih. In vsak od teh je imel
svoj denar.
Darko se je z numizmatiko za~el
ukvarjati, ko je Evropa dobila novo de-
narno valuto, evro. Od tod tudi zbirka,
ki mi jo je najprej pokazal. Vsem nu-
mizmatikom pa se zatakne pri nabavi
zbirk Monaka, San Marina in pred-
vsem Vatikana. A o tem kasneje.

ZZggooddoovviinnaa  ddeennaarrjjaa
Kovina se je kot menjalno sredstvo
pojavila `e v prvi polovici 1. tiso~letja
pr. n. {. Kovino je bilo pa~ la`e shra-
njevati kot blago, npr. `ito, sol ali
`ivino. V 7. stoletju pr. n. {. so trgovci
iz maloazijskih primorskih mest upo-
rabljali kot pla~ilno sredstvo zlate
kepice. Lidijski kralj Aliat (610–660 pr.
n. {.) je koval denar iz elektrona, na-
ravne zlitine srebra in zlata. Nato so
denar kovali iz zlata, bakra, brona …
Okoli leta 300 pr. n. {. so v srednji
Italiji izdelovali bakreni ulitek s podobo
bika v vrednosti enega goveda.
Tudi v rimskem cesarstvu so bili rim-
ski kovanci najpomembnej{e pla~ilno
sredstvo. Kovanje denarja je bilo
izklju~no v domeni cesarja, zato so bili

novci opremljeni z njegovo podobo.
Zaradi varnosti prenosa denarja in s
tem povezanega manj{ega tveganja je
`e v 2. st. pr. n. {. v Egiptu obstajala
mre`a manj{ih bank s centralo v
Aleksandriji, ki denarja niso samo
menjavale, ampak so ga tudi nalagale,
posojale za obresti in brezgotovinsko
poslovale z meni~nimi pismi.
Okoli leta 1000 je v Zahodni in Srednji
Evropi prevladoval denarni sistem, ki
so ga uvedli Karolingi (v ~asu vladanja
Karla Velikega). Ti so dolo~ili prve
standarde za kovanje novcev. Iz enega
funta ( pribli`no 400 g) srebra naj bi
skovali 240 pfenigov. V razli~nih delih
Evrope in sveta so kovali razli~ne
kovance, seveda tudi z razli~nimi
imeni: imeli so dukate, florinte, gro{e,
goldinarje, krajcarje, krone ... Prvi
papirnati denar so uporabljali `e
Kitajci v 10. stoletju, ki so namesto

te`kih in malovrednih kovancev raje
prena{ali potrdila o deponiranem
denarju. Podobno se je dogajalo tudi v
Evropi, ko so kro`ila potrdila, zadol-
`nice in denarna nakazila. 
Prve novodobne bankovce, ki naj bi
jih izdala banka in bi bili pod nad-
zorom parlamenta, torej dr`ave, je
izdala stockholmska banka leta 1661.
Vzrok za to je bilo pomanjkanje sre-
brnikov. Sledile so ji angle{ka in {kot-
ska banka ob koncu 17. stoletja, leta
1716 francoska Kraljeva banka, leta
1762 Dunajska mestna banka in
druge. Svoje prve bankovce v vred-
nosti 10 in 20 guldnov so na Dunaju
izdali leta 1759. 
In tako gre vse do danes. Na~inov
pla~evanja je veliko, spomnimo se

recimo pla~evanja s ~eki. Danes se
prete`no uporablja plasti~ni denar,
torej kartice, ~eprav pri pla~evanju
»runde« v kaki gostilni tega po nava-
di ne uporabljamo.

Zbiralec

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC

Darko Kozoderc se je zaposlil v Talumu leta
1993 v danes `e ugasnjeni hali B. Od leta
2002 dela v elektrolizni hali C.

»Predmet zbiranja in 
zbiranje sámo nam morata
biti predvsem v veselje.«
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Darko v svoji zbirki hrani tudi novce
starega Rima. Kar lepo {tevilo se jih je
`e nabralo. Med njimi so bojda tudi
trije, starej{i od Kristusa, ki torej sega-
jo v obdobje pred na{im {tetjem.
Darko pravi, da pri zbiranju velja le
eno pravilo, ki pa je zelo pomembno:
predmet zbiranja in zbiranje sámo nam
morata biti predvsem v veselje. Darko
poleg denarja zbira tudi druge starine.
Trditev, da je kovanec ali bankovec
vrednej{i, ~e je starej{i, ne dr`i. Na
vrednost vpliva ve~ dejavnikov: ohra-
njenost, redkost in iskanost primerka.
^e pa `e govorimo o vrednostih, pa
na~eloma velja, da je primerek vreden
le toliko, kolikor je nekdo zanj
pripravljen pla~ati, ni~ ve~ in ni~ manj,
ne oziraje se na ceno, ki jo nekdo
zahteva. 

Pri tem konji~ku je potrebnih veliko ur
dela. Urejanja, iskanja, menjavanja,
potrpe`ljivosti …
Pa tudi precej denarja se potro{i za
nakupe.

DDeennaarr  nnaa  nnaa{{iihh  ttlleehh
Na ozemlju dana{nje Slovenije se je
denar prvi~ pojavil sredi 2. st. pr. n. {.
Takrat so za~eli trgovci iz Italije trgo-
vati z doma~imi keltskimi plemeni.
Pomembno trgovsko sredi{~e je bilo
na obmo~ju Celja. Nori{ki Kelti so po
rednem trgovanju z rimskim denarjem
tudi sami za~eli izdelovati – kovati –
svoje novce. To je bilo v 1. st. pr. n. {.
Seveda je najpomembnej{i ostajal
rimski denar. Ko so Rimljani leta 
15 pr. n. {. priklju~ili ozemlje nori{kega
kraljestva Rimu, so nori{ki Kelti izgu-
bili pravico kovanja denarja. V prvih
dveh stoletjih n. {. je bil v Rimu

najva`nej{i zlatnik (aureus). V za~etku
3. st. so za~eli izdelovati srebrnike,
imenovane antoninijani (antonini-
anus), ki pa so zaradi slab{e kovine `e
bili podvr`eni inflaciji. 

Kovanci so se uporabljali vso zgo-
dovino denarni{tva. Na podro~ju
Slovenije so arheologi na{li predvsem
rimski denar in manj bizantinskega,
najdenih pa je bilo nekaj zlatnikov in
srebrnikov Vzhodnih Gotov in
Langobardov. V srednjem veku je bila
najpomembnej{a kovnica v koro{kih
Bre`ah (nem{ko Friesach), saj so
bre{ke pfenige uporabljali tudi na
Hrva{kem, Ogrskem, v Gradcu in na
Dunaju. V prvi polovici 16. st. so tudi
celjski grofje smeli kovati svoje
pfenige. Znan je pfenig Hermana II.

Celjskega iz leta 1456. Denarne
zadeve sploh pa je na na{ih tleh ve~ ali
manj urejala Avstro-Ogrska. Leta 1923
je uradna valuta kraljevine SHS postal
dinar. @e med II. svetovni vojno,
natan~neje 12. 3. 1944, je bil ustanov-
ljen Denarni zavod Slovenije, osrednji
partizanski finan~ni zavod. Predstav-
ljal je edinstveni primer v okupirani
Evropi. Po vojni se je za~el uporabljati
dinar Demokrati~ne federativne Jugo-
slavije. Deset predvojnih dinarjev je
veljalo en dinar DFJ. Leta 1966 se je
zgodila denarna reforma, ko smo stari
dinar v razmerju 1 proti 100 zamenjali
za novega. Zadnja leta skupne dr`ave
Jugoslavije so prinesla rekordno
inflacijo. Banka Jugoslavije je tiskala
bankovce za 2.000.000 din. 

VV  ssaammoossttoojjnnii  SSlloovveenniijjii
Osmega oktobra 1991 smo v samos-
tojni Sloveniji dobili tolar. Banka

Slovenije je dala v obtok vrednostne
bone od 1 do 1.000 tolarjev, leta 1992
pa {e za 5.000 tolarjev. Septembra
1992 so bili izdani prvi bankovci
Republike Slovenije v vrednosti 100,
500 in 1.000 tolarjev, pozneje pa, kot
vemo, {e za 5.000 in 10.000 tolarjev.
Ta na{ prvi in zelo lep denar je obliko-
val Miljenko Licul, ki je kasneje
oblikoval tudi slovenske evrske
kovance. Tolarske kovance je obliko-
val kipar Janez Boljka. 
Leto 2007 je prineslo v Slovenijo novo
valuto, evro. Medtem ko so bankovci
enaki po vsej Evropi, se kovanci raz-
likujejo po dr`avah. Slovenski menda
spadajo med najlep{e.
Kot zanimivost naj zapi{em, da je
evropska skupnost dovolila uporabo

evra tudi dr`avam Vatikan, Monako in
San Marino, ~eprav niso ~lanice
Evropske unije. Kovance prodajajo
numizmatikom, zbirateljem. Vatikan
skoraj vsako leto izda kako serijo
kovancev s portreti Janeza Pavla II. ali
Benedikta XVI. in {e kak{nimi. Prva
izdaja vatikanskih kovancev s portre-
tom Janeza Pavla II. iz leta 2002 v
nominalni vrednosti 3,88 evra velja
540 evrov, druge vrednosti pa se
gibljejo med 70 in 300 evri. Lepa
gesta Evrope. Vatikanu je seveda treba
pomagati, saj druga~e bi reve`i lahko
{e obubo`ali. 

Danes smo pisali o lepi in dobri plati
denarja. O tem, da je denar sveta vla-
dar in kako pokvari ~loveka, pa mogo-
~e kdaj drugi~.x

»^e pa `e govorimo o 
vrednostih, pa na~eloma
velja, da je primerek vreden
le toliko, kolikor je nekdo
zanj pripravljen pla~ati...«

Vatikanski kovanec za 50 centov iz leta 2005
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Madeira. Foto: Vlado Predikaka. Slap [umik. Foto: Marjan Reberni{ek.

Narcise na Golici. Foto: Stanko Jus. Triglav. Foto: Stanko Jus.

Ka~ji pastir. Foto: Franjo Mihela~.
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Polet z Dunaja do Madeire je trajal {tiri
ure in to je bil ~as za preklop mo`ga-
nov »na pa{o«. Otok Madeira le`i 
978 km jugozahodno od Lizbone in
796 km od obale Maroka. Spada k
Portugalski, od leta 1976 je avtono-
men. K istemu arhipelagu spadajo tudi
manj{i otok Porto Santo in {e dva
majhna nenaseljena otoka. Kri{tof
Kolumb je na poti proti Indiji pristal
prav na tem malem oto~ku. Zgodovin-
sko je Madeira zelo pomembna za
razvoj Evrope, Severne in Ju`ne
Amerike, Ju`ne Afrike in Vzhoda v
celoti. 
Do leta 1970 je bila Madeira strate{ko
pristani{~e za parnike. Letali{~e je
odprto od leta 1964.
Madeira je danes prvovrstno turisti~no
mesto na svetu. Veliko dru`in iz
razli~nih delov sveta (Anglije, Avstrije,

Nem~ije, Francije, Italije in od drugod)
se je naselilo na otoku in naredilo iz
Madeire to, kar je danes. V zadnjih
tridesetih letih se je gospodarstvo
naglo razvijalo, na novo je bila zgraje-
na celotna infrastruktura.  
Nastanek otoka sega v daljno pretek-
lost, v ~as pred 20 milijoni let, ko so
Atlantik neprenehoma pretresali iz-
bruhi vulkanov. Lava se je nalagala in
nalagala, prebila morsko gladino in
ustvarila prelepi otok Madeiro. Vul-
kanski izbruhi so se umirili in pone-
hali pred pribli`no 1,7 milijona let.
Danes je vulkan ugasnjen, otok je
dejansko vrh vulkanskega hriba, ki
sega pribli`no 5.000 metrov nad
morsko dno. Nad morsko gladino je
pribli`no dve petini otoka, njegova
povr{ina je 728 km2, najve~ja dol`ina
58 km in najve~ja {irina 23 km.
Na otoku `ivi pribli`no 250.000 ljudi,
od tega jih pribli`no polovica `ivi v
glavnem mestu Funchalu. Preostali
`ivijo v drugih manj{ih mestih, sklad-
no razporejenih po otoku.
Klima na Madeiri je pod mo~nim
vplivom zalivskega toka, ki poskrbi za
mile zime in zmerne poletne tempera-
ture. Na Madeiri so temperaturne raz-
like majhne, od 17 °C pozimi do 25 °C
poleti. Dnevne in no~ne temperature
so tudi brez nihanj. Tak{na klima z
obilo padavin, plodno vulkansko
zemljo in obiljem pitne vode omogo~a
nenavaden razcvet narave. [tevilni
slapovi se spu{~ajo po hribovitem
obmo~ju in podarjajo sve`ino in mo~
raznovrstnim rastlinam. Veliko je avto-
htonih rastlin, veliko je tudi tak{nih, ki
jih drugje na svetu ni ve~, tu pa so se
ohranile. Pomor{~aki so na otok pri-
na{ali razli~ne rastline in drevesa, ta

pa so tu na{la svoj pravi dom in se
ohranila do dana{njih dni.
Madeira ima {e eno ime: plavajo~i vrt.
Otok se lahko pohvali z brezpla~no
avtocesto in {tevilnimi tuneli. Ob ure-
jenih, ~eprav strmih in ovinkastih
prometnicah lahko vidimo cveto~e
bele in modre hortenzije, pisane fuksi-
je, bele kale, rumene in rde~e kapucin-
ke, kamelije, velikanske fikuse, lovo-
rove gozdove, nasade bananovca
…O~arala so me cveto~a drevesa
vseh barv, posebej modro cveto~a
Jacaranda. Hi{e so skladno ume{~ene
v naravo, terasasta polja so skrbno
obdelana in ograjena z ro~no izdelani-
mi ograjami iz vulkanskih kamnov. 
Osrednji del Madeire je hribovit,
zeleno obra{~eni hribi se strmo spu{-
~ajo proti morju in se na svoji poti
objemajo, kot se je objemala ognjena
lava pred milijoni let. Po celem otoku
so speljani urejeni vodni kanali, ki jih
oto~ani imenujejo levade in so na-
menjeni namakanju plodnih polj. Vsak
kmet dobi natan~no dolo~en termin, v
katerem lahko namaka svoja polja,
lahko tudi sredi no~i. Levade imajo {e
eno posebno zna~ilnost: so ~udovite
sprehajalne poti. Redno in skrbno
vzdr`evani vodni kanali so obdani z
cveto~imi rastlinami in redkimi
drevesi. 
Tr`nica v Funchalu ponuja celo bo-
gastvo tropskega in drugega sadja,
obilje zelenjave in razli~nih `ivil, ki jih
pridelajo na otoku. Na~in prehrane je
podoben mediteranskemu, prednost
imajo morski sade`i, zelenjava in
sadje, ki v izobilju raste na otoku. 
Madeira je znana po svojih dobrih
vinih in ime otoka se pogosto ena~i z
vini. Vina z Madeire so izredno cenje-

na in najdejo svoje mesto pri tistih, ki
`elijo u`ivati v izjemnih okusih odli~ne
kapljice, pridelane v zdravem okolju in
na prav poseben na~in. 
V zgodovini je Madeira slovela po
razli~nih izdelkih, v 15. stoletju so na
primer pridelovali veliko `ita, v 16. in
17. stoletju je bil cenjen sladkor, izde-
lan iz sladkornega trsa, v 18. stoletju
so zasloveli s pridelavo vin. Temu se
pridru`ujejo izjemno lepa ro~na dela
oto~ank, zna~ilna po posebni obliki
vezenja tkanin. Noben obiskovalec ne
zapusti otoka, ne da bi kupil nekaj
dragocenih izdelkov, ki jih {e vedno
izdelujejo ne`ne `enske roke.
Neverjetna ~isto~a, neokrnjena narava,
obdelana terasasta polja, visoki hribi,
ne`ni gri~ki, cveto~e rastline in
neskon~nost Atlantika dajejo otoku
samosvoj ~ar. Oto~ani naj bi imeli zelo
pomemben cilj: biti samozadostni. V
sodelovanju z naravo jim je uspelo
ustvariti tak{no so`itje, da se Madeira
pri{teva med najbolj{e turisti~ne pre-
dele na svetu. Kriminala prakti~no ni.
Kozmopolitski duh preveva tudi
mladino, na ulicah Funchala in v
lokalih se ob vsakem ~asu lahko
mirno sprehajamo po ro~no izdelanih
mozaikih iz vulkanskih kamen~kov v
razli~nih vzorcih in u`ivamo v blagi
klimi, brez vsiljivih zvokov komer-
cialne glasbe. To ne pomeni, da ni
poskrbljeno za ljubitelje no~nega `iv-
ljenja, to naj bi bilo pestro.
Veliko {tevilo tematskih muzejev,
nenehnih sve~anosti, svetovno znan
silvestrski ognjemet in vse napisano
odpira Madeiri pot do srca vseh, ki ta
otok obi{~ejo.x

Madeira, 
plavajo~i vrt Atlantika

KOLUMNA

ANTONIJA KRAJNC
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V zgodnjih jutranjih urah v soboto, 
17. maja, so se na `elezni{ki postaji na
Ptuju za~ele zbirati mno`ice razpolo-
`enih Talumovcev, ki so odhajali na
sindikalni izlet. Pot nas je vodila prek
mejnega prehoda Gru{kovje, mimo
Zagreba in Karlovca do Zadra. Med
vo`njo z udobnimi avtobusi smo se
nekajkrat ustavili in se okrep~ali.
V Zadar smo prispeli to~no ob dogo-
vorjeni uri in se takoj vsi skupaj (na
izletu nas je bilo 120) vkrcali na ladjo,
ki nas je med Ugljanom in Pa{manom
odpeljala proti zahodnemu delu arhi-
pelaga Kornatov – Mali Proversi ter ob
otoku Kutini (zanimivo ime izhaja iz
latin{~ine in dobesedno pomeni veri-
go – catena), ki je bil pred tiso~letji
skupaj z otokom Kornat del Dugega
otoka. V prazgodovini je bil to en sam
otok, kar se {e danes lepo vidi v smeri
vzhod–zahod. V tem delu smo vstopili
v nacionalni park, ki ga sestavlja 147
otokov.  

Nadaljevali smo proti jugu do otoka
Sestrica in v tem delu ujeli v objektive
svojih fotografskih kamer najve~ji otok
arhipelaga Kornat ter vzhodni del
Dugega otoka s strmimi prepadnimi
stenami, visokimi tudi do 149 metrov.
Dugi otok in njegov zaliv Tela{~ica, ki
je danes samostojna enota oziroma
naravni park, sta bila kon~ni cilj prve-
ga dne na{ega kri`arjenja. Ogledali
smo si prepadne stene in zanimivo
slano jezero Mir. Verjetno so bili tudi
pravi dalmatinski osli~ki del turisti~ne
atrakcije. S svojo simpati~no vsilji-
vostjo so vsem privabili nasmeh na
usta. V zalivu Tela{~ica so posneli tudi
nekaj prizorov iz filma Winnetou. Do-
ma~inom so ostali v nepozabnem
spominu skoki apa{kega poglavarja
(kaskader je bil Rajko Miti}) z vrha
prepadnih sten.
Vrnitev v Zadar je spremljal mo~an
jugo, ki pa nikakor ni pokvaril dal-

matinskega ribjega piknika, na kate-
rem smo hrano zalili s plavcem.
V Zadru smo si na hitro ogledali zna-
menite morske orgle in se `e malo
utrujeni zapeljali proti Vodicam, kjer
nas je pri~akal hotel Imperial z zelo
razko{no in okusno samopostre`no
ve~erjo in prepotrebnimi posteljami.
Drugo jutro, v nedeljo, smo po prav
tako obilnem samopostre`nem zajtrku
sedli v avtobuse in se zapeljali proti
[ibeniku. Ogledali smo si najstarej{e
avtohtono hrva{ko mesto na jadranski
obali in njegove kulturnozgodovinske
znamenitosti. Naselbina je nastala v 9.
stoletju. V drugi polovici 11. stoletja
se z imenom [ibenik prvi~ omenja v
dokumentih kralja Kre{imirja. Postal
je tudi njegova prestolnica, zato ga
pogosto imenujejo Kre{imirjevo
mesto. Ogledali smo si staro mestno
jedro ter najpomembnej{i kulturno-
zgodovinski spomenik [ibenika, kate-
dralo sv. Jakova, ki sta jo projektirala
dva velika arhitekta, Juraj Dalmatinac

in Nikola Firentinac, in ki je vpisana
tudi v Unescov seznam kulturne
dedi{~ine.
Polni vtisov smo se nato odpravili
proti nacionalnemu parku Krka in si
ogledali slapove Skradinskega buka,
ki predstavlja najdalj{i niz slapov z
vi{insko razliko ve~ kot 400 metrov.
Po ogledu muzeja in okrep~ilu smo
spet sedli v avtobuse in se odpeljali
proti domu. 
Upam, da smo vsi udele`enci pre`iveli
dva nepozabna dneva, ki sta nam na-
polnila baterije za nadaljnje delo. 
Na koncu bi se rad zahvalil Turisti~ni
agenciji Son~ek s Ptuja za organizaci-
jo, agenciji Ikar iz Maribora za vodenje
in prevoz ter nenazadnje Upravi Ta-
luma za izdatno pomo~, brez katere
opisanega potepanja ne bi bilo.
»Konec dober, vse dobro,« pravi stara
modrost in upam, da se ji pridru`uje-
mo vsi udele`enci z `eljo, da bi tudi v
prihodnje odhajali na podobne izlete.x

Sindikalni izlet na Kornate in slapove Krke

SINDIKAT

MILAN FAJT
FOTO: MILAN FAJT

Arbiana

»Moj galebe«
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Po uspe{nem prebujanju {ahovske
sekcije, za katero ima najve~ zaslug
na{ sodelavec iz DE Livarske zlitine
Silvo Zajc, je bil v petek, 23. junija
2008, velik {ahovski piknik. Silvo je
tokrat za prizori{~e izbral zelo lepo
urejen [portni park v Apa~ah, kjer so
imeli igralci odli~ne razmere za
{ahovski turnir, pa tudi za zabavo je bil
ambient ve~ kot primeren.

Da bi organizator popestril dru`enje, je
povabil sindikalno {ahovsko ekipo
Perutnine Ptuj, s katero so se na{i fan-
tje pomerili v sistemu igranja dveh
krogov po 15 minut na igralca in – ne
boste verjeli! – po odigranih vseh
igrah je bil rezultat neodlo~en 10 : 10. 
V posebno ~ast mi je povedati, da sta
se {ahovskega piknika udele`ila tudi
Janko Bohak s Ptuja, ki je priznan
mednarodni {ahovski sodnik, in
Martin Majcenovi~, na{ nekdanji
sodelavec, sedaj upokojenec in v
{ahovskih krogih poznan kot velik lju-
bitelj te modre igre. Seveda jima gre za
obisk in za izkazano pozornost prav
lepa hvala.
Na koncu velja zahvala tudi organiza-
torju tega lepega {ahovskega dru`enja
Silvu Zajcu, Upravi dru`be Talum in
Konferenci sindikatov SKEI, brez
katerih bi bilo precej te`e izpeljati to
dru`abno-{portno prireditev.
Da bi bilo dru`enje ob podobnih
prilo`nostih {e bogatej{e, vabijo se-
danji ~lani {ahovske sekcije pri Konfe-
renci sindikatov SKEI vse zainteresi-
rane, da se jim pridru`ijo. [ahisti se
sre~ujejo vsak drugi ponedeljek v me-
secu ob 15. uri v prostorih restavraci-
je Pan v Kidri~evem. Vabljeni!x

Sodelovanje med Upravo Taluma,
[portno-rekreativnim dru{tvom Metulj
in Konferenco sindikatov SKEI
Kidri~evo je postavilo temelje za novo
tradicionalno sre~anje ljubiteljev kole-
sarjenja, Podlehni{ki maraton, ki je
letos slavil 10. obletnico. Tako smo se
Talumovi kolesarji mno`i~no udele`ili
lepega dru`enja v hribovitih Halozah. 

Kolesarsko dru{tvo Podlehnik vodi
na{ sodelavec iz Revitala Mirko
Milo{i~, ki je tudi odgovorni organiza-
tor maratona. Maraton je letos potekal
v lepem vremenu, dru{tvo pa se je
potrudilo in nam pripravilo nepozabno
sre~anje.

Po prevo`enem malem ali velikem
maratonu so nam organizatorji po-
stregli z odli~nim gola`em in pija~o po
`elji, vsak udele`enec, ki je prevozil
progo, pa je prejel {e majico in kolaj-
no. Ekipa Taluma je na koncu prejela
pokal za naj{tevil~nej{o ekipo.

Za nepozaben dan se kolesarji zah-
valjujemo organizatorjem maratona,
zlasti Mirku Milo{i~u, [portno-
rekreativnemu dru{tvu Metulj, Upravi
Taluma in Konferenci sindikatov SKEI
Kidri~evo.x

Kolesarski
maraton
Podlehnik
2008

MILAN FAJT
FOTO: NU[A MILO[I^

Udele`enci tekmovanja

Udele`enci maratona

Pomerili so se {ahisti
Taluma in Perutnine

[PORT IN [AH

MILAN FAJT
FOTO: SILVO ZAJC
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Leto se preve{a v ~as najbolj aktivne-
ga kolesarjenja in sodelovanja na
razli~nih prireditvah (maratoni, sku-
pinske vo`nje). Za kolesarjenje so
potrebne priprave celo sezono. Navad-
no za~nemo kolesariti spomladi, na
za~etku sezone. Vse, kar smo po~eli
doslej, torej razli~ne priprave in dejav-
nosti, bo pomenilo prednost pred tis-
timi, ki se bodo za vadbo odlo~ili {ele
sedaj. Ne pozabimo, da se z rekreacijo
ukvarjamo predvsem zato, da naredi-
mo nekaj dobrega zase, za svoje telo
in glavo. Ni pomembno, v kak{nem
vrstnem redu bomo delali, pomembno
je, da smo dejavni celo leto, ne glede
na vreme. ^e je vreme za kolesarjenje
neprimerno, pa~ izberemo druge
dejavnosti (vadba v telovadnicah ali v
bazenih ali doma na sobnem kolesu).
Na za~etku moramo vadbo prilagoditi
svojim sposobnostim. Pretiravanje ni
dobro, kajti na{ organizem {e ni nava-
jen na napore, ki jih zahteva kolesarst-
vo. Na za~etku imamo te`ave z diha-
njem, bole~inami v mi{icah, ko pa smo

`e malo bolj »natrenirani«, se po-
~utimo bolje, postanemo mo~nej{i in
bolj{i. Dokazano je, da je kolesarstvo
{port za gara~e. Zato sprva izbiramo
bolj ravne terene; ~e je to v naravi, {e
bolje, saj tam la`e pridobimo ob~utek
za vo`njo. Ko prvi~ v sezoni sedemo
na kolo, izbiramo kraj{e razdalje in
nezahtevne vzpone ali spuste,
izogibamo se ve~jim hitrostim.
Ko smo `e dokaj dobro pripravljeni, je
kolesarjenje zares pravi u`itek, zlasti
~e zaidemo na ceste, po katerih se
nikoli nismo vozili ali pa le redko.
S~asoma si za`elimo kolesariti v pri-
jetni dru`bi ali organizirani skupini.
Tudi tak{na vo`nja, ki je znak resnej-
{ega kolesarjenja, ima svoje ~are, ven-
dar zahteva nekaj izku{enj, spretnosti
in upo{tevanje pravil. Pravila vo`nje v
skupini mora spo{tovati vsak ~lan
skupine, najprej seveda zaradi skupne
varnosti, pa tudi zaradi racionalne
porabe energije. Vo`nja v ve~ji skupi-
ni je torej kar zahtevna in odvisna tudi
od vsakega posameznika. Ko se ve~ja

skupina kolesarjev vozi po cestah v
koloni po eden, se marsikaj dogaja
pred kolono, v njej ali na za~elju. Se-
veda ima najpomembnej{o in najod-
govornej{o vlogo posameznik ali par,
ki je na ~elu. Tempo vo`nje moramo
prilagoditi cesti{~u in seveda vsem
posameznikom, zato je treba izbirati
primerne dol`ine poti, kar {e zlasti
velja za za~etek sezone. ^e smo na
javnih povr{inah, se je treba dr`ati
cestnoprometnih predpisov. Med vo`-
njo v koloni je treba najve~ pozornos-
ti posve~ati kolesarju, ki je pred nami.
Spremljati moramo njegovo vo`njo,
saj lahko zaradi njegovega nenadnega
zaviranja ali spremembe smeri pade-
mo in se po{kodujemo. Pri vo`nji v
zavetrju moramo torej paziti, da
hitrosti in smeri ne spreminjamo pre-
hitro.
Za za~etek leto{nje kolesarske sezone
smo se v nedeljo, 4. maja, zbrali
sodelavci ter se podali na skupno
kolesarsko pot v Kumrovec. Iz Polj~an
smo krenili ob 8. uri v smeri Roga{ke

Slatine ter nato mimo Pod~etrtka in
Olimja do Kumrovca, kamor smo
prispeli okoli 11. ure. Sledil je kratek
postanek; ogledali smo si muzej na
prostem in Titovo rojstno hi{o. Pot
proti domu nas je vodila po isti cesti
do Roga{ke Slatine, nato pa smo kole-
sarili ~ez Rogatec, Stoperce in do
Doline Winetu, kjer smo morali {e
enkrat nadoknaditi izgubljeno energi-
jo. Pravilno pitje in prehranjevanje sta
na dalj{ih vo`njah zelo pomembna; ~e
namre~ zve~er na dan pred kolesarje-
njem ne zau`ijemo dovolj hrane, se to
pri dalj{i vo`nji zelo pozna. 
Po izjavah udele`encev je bil na{ kole-
sarski izlet kar primeren, saj na poti ni
zahtevnih vzponov, tudi dol`ina ni pre-
tirana – prevozili smo 120 km, kar je
~asu primerno. Upam, da bomo to {e
kdaj ponovili, morda tudi v ve~jem
{tevilu.x

Kolesarska pot spomina

[PORT

SLAVKO KRAJNC
FOTO: SLAVKO KRAJNC

Andrej Resman, Martin Prelog, Stanko Krajnc in Stanko Jus v Kumrovcu
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Izziv sodobnega podjetja je spodbudi-
ti zdravo `ivljenje tako v podjetju kot v
doma~em okolju. Zdravje je med nami
Talumovci vrednota, predvsem pa sta
v sedanjih dru`benih in gospodarskih
razmerah pomembna skrb za zdravje in
zagotavljanje ustreznih razmer za delo
za zaposlene.
V Talumu se je ob dogodku Ri{emo in
pi{emo o zdravju, ki ga vsako leto or-
ganiziramo pod okriljem projekta
Zdravo Talum, zbralo ve~ kot 80 otrok.
Pred tem so imeli otroci prilo`nost po
svojih najbolj{ih mo~eh izdelati svo-
jevrsten izdelek na temo Sre~en in
zdrav. 
Izdelki otrok so bili predstavljeni na
razstavi, ki smo jo kasneje pripravili v
Talumu, vsi otroci, ki so pripravili

svoje izdelke, pa so bili povabljeni tu-
di na neformalno dru`enje. Poleg
otro{ke animacije, ki je potekala v
duhu zdravega telesa, so otroci za
svoje prispevke prejeli simboli~no
nagrado in skupaj s star{i so v Talumu
pre`iveli prijetno popoldne. 
»Pomembno je, da tudi otroci razmi{-
ljajo o zdravem okolju in zdravju
sploh. Ponosni smo, da lahko tak do-
godek organiziramo tukaj v Talumu,
menimo namre~, da si otroci zaslu`ijo
na{o pozornost, z neomejeno domi{-
ljijo pa vedno znova dokazujejo, da
imajo njihovi izdelki zelo pomembna
sporo~ila in da o marsi~em veliko ve-
do,« je dejala Brigita A~imovi}, ~lani-
ca Uprave Taluma.x

V Talumu 
pozornost tudi otrokom zaposlenih

RI[EMO IN PI[EMO O ZDRAVJU

DEJAN LEVANI^
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Ri{emo in pi{emo 
o zdravju

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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Motorno koso uporabljajte spo~iti
in popolnoma pripravljeni za delo.

Otroci in mladoletne osebe motor-
ne kose ne smejo uporabljati. Izjeme
so mladoletne osebe v u~ni dobi, a le
pod nadzorom strokovnjaka.

Vedno uporabljajte za{~itna sredst-
va: za{~itno obleko in obutev, roka-
vice, za{~itne slu{alke, za{~itna o~ala
in ~elado. Za{~itna obleka mora biti
udobna, vendar ne ohlapna.

Pazite, da pri zagonu motorne kose
v krogu 15 m ni drugih oseb ali `ivali.
[e posebej pazite na otroke!

Motorno koso uporabljajte samo z
name{~enim {~itnikom. Naramni trak
prilagodite svoji vi{ini.

Preden motorno koso za`enete,
preverite, da se ro~ica za plin prosto
premika.

Pred uporabo se prepri~ajte, da se
rezilo ali glava s trakom prosto vrti.

Redno kontrolirajte rezilo in ga po
prvih znakih razpok ali lomov takoj
zamenjajte. Pri tem mora biti motor
ugasnjen.

Motorno koso prena{ajte samo, ko
je motor ugasnjen in je name{~en
{~itnik.

Pri delu zavzemite trden in nev-
tralen polo`aj.

Motorne kose ni dovoljeno
uporabljati v zaprtih prostorih, razen ~e
je poskrbljeno za dobro prezra~evanje.

Popravila in vzdr`evanje motorne
kose lahko izvajate samo, kadar je
motor ugasnjen. Pri teh delih snemite
tudi kabel sve~ke.

Polnjenje rezervoarja je dovoljeno
samo, kadar je motor ugasnjen in v
bli`ini ni odprtega ognja. Pri polnjenju
rezervoarja ne smete kaditi.

Kadar motor deluje ali je {e vro~,
pokrova rezervoarja ne smete odviti.

Pri polnjenju rezervoarja pazite, da
gorivo ne kaplja na tla ali na motor.

Pri morebitnem prelitju goriva
prestavite motorno koso pred zago-
nom na drugo mesto.

Motorne kose ne smete ~istiti z
me{anico goriva. 

Sve~k ne preizku{ajte v bli`ini
odprtine cilindra.

Kadar je du{ilec hrupa pokvarjen,
kose ne uporabljajte.

Ro~aji naj bodo vedno ~isti in neza-
ma{~eni.

Motorno koso shranjujte na varnem
in suhem mestu in nikoli v bli`ini
odprtega ognja.

Motorne kose ne smete nikoli zag-
nati, preden ni popolnoma sestavljena
in pripravljena za delo.

Ne kosite preblizu tal, da ne
po{kodujete rezila.

Motorno koso pred vsako uporabo
redno preverite.

Navodila za uporabo motorne kose

VARNO DOMA

SLU@BA VARSTVA PRI DELU
FOTO: IZTOK TRAFELA
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: VERNON – KANADSKA IGRALKA (KATE, 1961), ANKISTRON –
INSTRUMENT ZA ODSTRANJEVANJE TUJKOV (MED.), SEDIH – RUSKI META-
LEC KLADIVA (JURIJ, 1955), REEFER – LADJA HLADILNIK, ARBON –
PLO[^ATA MORSKA RIBA IZ DRU@INE [PAROV, EVERTS – BELGIJSKI
MOTOKROSIST (STEFAN, 1972).

KRI@ANKA
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Za varno uporabo naprav 
v doma~i hi{i in okoli nje.

Motorna kosa


